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ҚАУІПСІЗДІКТІ ҚАМТАМАСЫЗ ҚАУІПСІЗДІКТІ ҚАМТАМАСЫЗ 
ЕТУ МАҢЫЗДЫЕТУ МАҢЫЗДЫ

МИНИСТР МИНИСТР 
«ШАЙЛЫҚТЫ» «ШАЙЛЫҚТЫ» 
НЕГЕ ЗАҢДАСТЫРДЫ?НЕГЕ ЗАҢДАСТЫРДЫ?

УЛАНҒАН БАЛАНЫ УЛАНҒАН БАЛАНЫ 
УАЙЫМДАҒАН КІМ БАР?УАЙЫМДАҒАН КІМ БАР?

ЗАҢ МЕН ТӘРТІП – ӘДІЛЕТТІ ЗАҢ МЕН ТӘРТІП – ӘДІЛЕТТІ 
ҚОҒАМНЫҢ  ӨЛШЕМІҚОҒАМНЫҢ  ӨЛШЕМІ
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БҮГІНГІ НӨМІРДЕ:

БОЛАШАҚТЫҢ 
БАҒБАНЫ

КЕШІР БІЗДІ, 
АЙАРУ!

Мемлекет басшысы бұл алаңның 
қауіп сіздік саласындағы күш-жігерді 
үй лестіру тетігі ретінде танылғанын, 
сон дай-ақ қазіргідей күрделі кезеңде 
Кеңес тің р�лі бұрынғыдан да артып 
ке ле жатқанын атап �тті.

Президент шұғыл және сарапта ма-
лық ақпаратпен дер кезінде алмасу 
�ңір лік қауіпсіздікке т�нетін қауіптер 
мен сын-қатерлерге қарсы тұру қа бі ле-
тін арттыра түсуге және елдеріміздің 
ұлт тық мүдделерін қорғау үшін үйлес-
ті рілген тәсілдерді дайындауға ықпал 
ете тінін айтты.

Мемлекет басшысы бұл кездесудің 
қо рытындысы халықаралық қауіп сіздікті 
қамтамасыз ету саласындағы ынтымақ-
тастықты нығайтуға септігін тигізіп, 
Достастық мемлекеттерінің арнаулы 
қыз меттері арасындағы �зара ықпал-
дастықты одан әрі дамытуға оңтайлы 
жағдай жасайтынына сенім білдірді.

Жиынға &зербайжан, Армения, Бе-
ларусь, Қазақстан, Қырғызстан, Ресей, 
Тә жікстан, 1збекстан елдерінің, сон-
дай-ақ ТМД терроризмге қарсы орта-
лы ғы мен Атқарушы комитеті делега-
ция ларының басшылары қатысты.

Қасым-Жомарт Тоқаев Қазақстан 
Рес публикасы Судьяларының ІХ съе-
зін де с�з с�йледі. Іс-шараға еліміздің 
бар лық аймағынан келген судьялар, 
ор талық және жергілікті мемлекеттік 
ор гандардың �кілдері, сондай-ақ ше-
т елдік сарапшылар қатысты.

Президенттің айтуынша, әділ сот 
мем лекеттің тірегі, сондықтан сот би-
лі гі қашанда абыройлы әрі мінсіз болуға 
тиіс.

– Заң мен Тәртіп – әділетті қоғам-
ның негізгі �лшемі. Бұл – заң алдында 
бәрі бірдей, тең құқылы деген с�з. Сол 
себепті сот органдары азаматтардың 

бас ты қорғаны болуы керек. Елде заң 
үс тем дігі орнаса, халықтың билікке де-
ген сенімі нығаяды, – деді Мемлекет 
бас шысы.

Қасым-Жомарт Тоқаев еліміздің сот 
са ласын кешенді реформалау ісіндегі 
қол жеткізген негізгі жетістіктеріне тоқ-
талды.

– Елімізде Конституциялық Сот 
құ рылды. Сот жүйесінің институцио-
нал дық дербестігі нығайды. Сала бюд-
же тін басқару құзыреті  қазылар қауы-
мы ның �зіне берілді.

(Жалғасы 2-бетте)

Қасым-Жомарт Тоқаев ТМД елдері қауіпсіздік органдары 
мен арнаулы қыз меттері басшылары кеңесінің 55-ші отыры-
сына қатысушылармен кез десті.

Мемлекет басшысы Қазақстан Республикасы Судьяларының 
ІХ съезіне қатысты.

Бала үшін 
отбасынан кейін 
ең сенімді, 
қаупі аз, білім мен 
тәрбиенің қайнар 
бастауы болуға 
тиіс мектепте 
оқушылар тамақтан 
уланды.

Байырғы заманнан бертінге дейін қазақтар риза-
шы лығын ақ батамен білдірген. Қазіргі заманда 
қо ғамдық тамақтандыру орындарында ақшамен 
ал ғысын білдіру жоралғысы қалыптасқан. Оның 
көлемі клиенттің қолының ашықтығына және қан-
шалықты риза болғанына байланысты еді. Енді 
«шай лықты» төлеу міндетті талапқа айналмақ. Сауда 
ми нистрлігі мейрамхана-дәмханалардың қонағына 
қыз мет көрсеткені үшін 10% қосымша ақы алуын 
тарих та тұңғыш рет заңдастырып берді. Бұл бастама 
қо ғамда резонанс тудырып отыр. 
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САЯСАТ

ЗАҢ мен ТӘРТІП – 
ӘДІЛЕТТІ ҚОҒАМНЫҢ  ӨЛШЕМІ

(Басы 1-бетте)

Күштік құрылымдар судьяларға қысым 
к�рсетпеуі үшін тиісті шаралар қабылданды. 
Кадрларды іріктеу жүйесі жаңартылды. 
Бірінші сатыдағы сот т�рағасы қазылар 
қауымының ұсынысымен тағайындалады. 
Жоғарғы Соттың судьялары Конституцияда 
к�рсетілген жаңа тәртіп бойынша сай-
ланатын болды, яғни оларды Сенат бала-
малы негізде таңдайды. Алқа билер тә-
жірибесі кеңінен қолданыла бастады. Қазір 
оларды іріктеу жұмысы цифрлық жүйе ге 
толық к�шкен. Сондай-ақ *кімшілік әділет 
қызметі пайда болды. Бұл құрылым жеке 
адамдардың және кәсіп керлердің құқығын 
тиімді қорғауға мүмкіндік береді. Бүгінде 
сот істерінің жартысынан астамы азаматтар 
мен бизнестің пайдасына шешіліп жатыр. 
Бұл – жақсы үрдіс. Түптеп келгенде, мұның 
бәрі экономиканы �ркендетуге және елі-
міздегі инвестициялық ахуалды жақ сартуға 
жол ашады, – деді Президент.

Мемлекет басшысы соттардың қызме-
тін одан әрі жетілдірудегі басым міндеттерге 
назар аударды. Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
пікірінше, сот т�релігіне қол жеткізуде 
соттардың шешіміне кассациялық тәртіп-
пен шағымдану мүмкіндігін беру маңызды.

 – Биыл шілде айында қылмыстық, 
азаматтық және әкімшілік істер бойынша 
жеке-жеке кассациялық сот құруды қарас-
тыратын заңға қол қойдым. Олар �з қыз-
метіне келесі жылдың 1 шілдесінен бастап 
кіріседі. Қазір оған қажетті дайындық жұ-
мыстарын жүргізу маңызды. Кассациялық 
соттардың кадрлық құрамы тәжірибелі 
судьялардан жасақталуы керек. Кас сация-
лық соттардың дербестігі азаматтары-
мыздың сот т�релігіне қол жеткізуіне мол 
мүмкіндік беріп, инвестиция тартуға, 
бизнес жүргізуге оңтайлы жағдай жасайды. 
Ең бастысы, бұл әділдік қағидаттарын және 
құқық үстемдігін толық жүзеге асыруға 

ықпал етеді. Сонымен қатар бұл қадам Жо-
ғарғы Соттың жүктемесін азайтады. Енді 
Жоғарғы Сот органы сот практикасының 
бірыңғай болуын қамтамасыз ету ж�ніндегі 
міндетіне алаңсыз кірісе алады, – деді 
Мем лекет басшысы.

Президенттің пікірінше, келесі ба-
сымдық – саланы цифрландыруды жал-
ғастыру.

– Цифрлық технологиялар азаматтар-
дың сот процесіне қатысуын айтарлықтай 
жеңілдетті. Сондай-ақ сот қызметінің 
барынша ашық болуын қамтамасыз етті. 
Елімізде арнайы ақпараттық жүйе бар. 
Судьялар сол арқылы басқа соттардың 
шешімдерімен таныса алады. Бұл – әділ сот 
актілерін қабылдауға мүмкіндік беретін 
ұтымды тәсіл. Соның арқасында ортақ 
мәлімет қоры қалыптасады. Бұл деректер 
сот процесіне қатысатын тараптың бәріне 
қолжетімді болуы керек. Сол кезде әркім 
�зіне қатысты істің нәтижесін бағамдай 

алады. Бұл бастама сотта қаралатын дау-
дамайды азайтады. Жұрт та босқа арыз-
данып, шағымдана бермейді. Жалпы, сот 
ісін жеңілдету – маңызды міндет. Ол үшін 
озық технология мен жасанды интеллектіні 
кеңінен пайдаланған ж�н, – деді Қасым-
Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысы сот ісін қашықтан 
жүргізу азаматтық істер бойынша аумақ-
аралық соттылық жүйесін енгізуге мүмкін-
дік бергенін айтты. Сондай-ақ осы тә-
жірибені әкімшілік істерде қолдануды 
к�з дейтін заң жобасы депутаттардың қа-
рауында жатыр.

– Биыл сот отырыстары алғаш рет он-
лайн к�рсетіле бастады. Осындай тәсілмен 
екі сот процесі �тті. Сот істері миллиондаған 
адамның к�з алдында мейлінше ашық жүр-
гізілді. Мұндай қадам жұрттың сот жүйесіне 
сенімін нығайта түсті деуге болады. Бұл – 
әрине, бұрын-соңды болмаған жаңашыл-
дық. Сондықтан судьялар мен айыптау-

шыларға қойылатын талап күшейді. Сотқа 
қатысушы тараптар ашық сот алаңында �з 
ойларын еркін жеткізе алады. Барлық сот 
отырысында осындай жоғары стандарт 
болуы керек. Сотты онлайн �ткізудің тағы 
бір ұтымды тұсы бар. Азаматтардың 
құқықтық сана-сезімі �згеріп келеді. Заңгер 
мамандығына деген қызығушылық артты. 
Жастар заң саласындағы мамандарды үлгі 
тұта бастады. Мұның бәрі қоғамда кәсіби 
маман болу құндылығын дәріптеуге 
мүмкіндік береді. Жалпы, сотты онлайн 
�ткізу жұрттың құқықтық мәдениетін 
к�теруге оң әсер етуде. Бұл – елімізде Заң 
мен Тәртіп қағидатын орнықтыратын 
тиімді тәсіл, – деді Мемлекет басшысы.

Қасым-Жомарт Тоқаев сот мамандарын 
іріктеу және құзыретін күшейтуге баса мән 
беру қажет екенін жеткізді. Президенттің 
айтуынша, Жоғарғы Сот кеңесі дербес әрі 
кәсіби судьялар корпусын қалыптас-
тырудың кепілі болуға тиіс.

 – Жалпы, судьялар адалдықтың, дер-
бес тіктің және әділдіктің жарқын үлгісі 
болуы керек. Сондықтан судьялардың 
этика лық нормаларды сақтауы ерекше 
маңызды. Жаңа �згерістерге сай енді сот 
ісін қарау кезіндегі барлық �рескел қа-
телікті қазылар қауымы тексереді. Бұл – 
соттардың тәртіптік жауапкершілігін 
күшейтуге бағытталған жаңа тәсіл, – деді 
Президент.

С�з соңында Мемлекет басшысы судья-
лардың жаңа *деп кодексін қабылдауды 
қолдады. Бұл құжат соттардың тәртібінде 
жоғары стандарттарды бекітіп, сот жүйесіне 
қоғамның сенімін нығайта түседі.

Жиында Жоғарғы Сот т�рағасы Аслам-
бек Мерғалиев, Сот т�релігінің тиімділігі 
ж�ніндегі Еуропалық комиссияның 
(CEРEJ) президенті Франческо Депаскуале, 
Халықаралық сот әкімшілігі қауымдас-
тығының (IACA) президенті Луис Пальма 
с�з с�йледі.

Мемлекет басшысы Сот тө-
ре лігі нің тиімділігі жөніндегі 
Еуропалық комиссияның пре-
зиденті  Франческо  Депас-
куалені қабылдады.

Қазақстан Республикасы Судьялары-
ның IX съезі аясында Қасым-Жомарт 
Тоқаев Сот т�релігінің тиімділігі ж�нін-
дегі Еуропалық комиссияның (CEPEJ) 
президенті Франческо Депаскуалемен 
кездесіп, сот жүйесінің реформасы ж�-
нінде пікір алмасты.

Президент Ұйым сот т�релігінің 
халықаралық стандарттарын қалып-
тастыруда маңызды р�л атқаратынын 

атап �тіп, Қазақстан тарапы құқық қорғау 
механизмдерінің озық тәжірибесін отан-
дық сот жүйесіне енгізуге айрықша мән 
беретініне назар аударды.

Қасым-Жомарт Тоқаев елімізде құ-
қықтық және демократиялық қағидат-
тарға арқа сүйейтін мемлекет құру үдерісі 
қарқынды жүріп жатқанын айтты. Бұл 
ретте сот жүйесін реформалау және заң 
үстемдігін қамтамасыз ету �те маңызды 
р�л атқарады.

Fз кезегінде Франческо Депаскуале 
адам құқықтары мен сот т�релігінің 
тиімділігін қамтамасыз ету мәселесінде 
ынтымақтастыққа әрдайым дайын екенін 
жеткізіп, Қазақстанда осы салада жүр-
гізіліп жатқан реформаларды оң бағалады.

ХАЛЫҚАРАЛЫҚ СТАНДАРТТАРДЫ 
ӨЗГЕРТУ ҚАЖЕТ

Мемлекет басшысы Ха лық-
аралық сот әкімшілігі қауым-
дастығының президенті Луис 
Пальманы қабылдады.

ҚР Судьяларының IX съезі алаңында 
Қасым-Жомарт Тоқаев Халықаралық сот 
әкімшілігі қауымдастығының (IACA) 
президенті Луис Пальмамен кездесті.

Жүздесуде Қазақстандағы сот рефор-
масының �зекті мәселелері талқыланды. 
Президент елімізде сот әкімшілігінің 
жаңа жүйесі құрылғаннан кейін сот-
тардың дербестігі нығая түскенін атап 
�тті.

Қасым-Жомарт Тоқаев пен Луис 
Пальма сот органдары арасындағы тығыз 
ынтымақтастықтың, сот т�релігі жүйесін 
жаңғырту саласында тәжірибе алмасудың 
және сот �ндірісін цифрландырудың 
маңызды екеніне назар аударды.

Мемлекет басшысы Қазақстан Сот 
әкімшілігінің IACA-мен �зара ықпалдас-
тығы аталған саланы жаңа деңгейге к�те-
ріп, сапасын арттыра түсетініне сенім 
білдірді.

Fз кезегінде Луис Пальма Қазақстан-
ның сот жүйесін басқару сегментіндегі 
жаңа �згерістерді жоғары бағалап, 
Халықаралық сот әкімшілігі қауымдас-
тығының басқа мүшелері біздің еліміздің 
тәжірибесін зерделеуі қажет екенін айтты.

СОТ ДЕРБЕСТІГІ 
НЫҒАЯ ТҮСТІ
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БАҒДАР

Мәулен �шімбаев  Қожа Ахмет 
Ясауидің есімі бірегей тари хи 
тұлға ретінде бүкіл әлемге бел гілі 
екенін атап #тті. Ол түркі #р   ке ние-
тінің дамуына және қазақ дү ние-
танымының қалыптасуына елеу лі 
үлес қосты. Сондықтан ой шыл -
дың мұрасын терең зерттеп, оны 
дәріптеу аса маңызды. Палата 
Спи кері осы тұрғыдан келгенде, 
ха лықаралық деңгейде ғылыми-
тә жірибелік конференция #ткізу 

ерек ше мәнге ие екенін айтты. 
Сон дай-ақ Сенат Т#рағасы ғұла-
ма ның есімін ұлықтап, оның 
адам  затты ізгілік пен мейі рім ді лік-
ке шақыратын еңбектерін жан-
жақ ты зерделеуге Мемлекет бас-
шы сы үнемі баса мән беріп келе 
жат қанына тоқталды.

Сонымен қатар Мәулен �шім-
баев Ясауи қазақ халқының ға на 
емес, бауырлас елдердің бір лі гін 
бекемдеу ісінде маңызды р#л ат-

қаратын тұтас түркі әлеміне ор тақ 
тұлға екенін айтты. Сондай-ақ ол 
ойшылдың есімі мен еңбегі – 
рухани диалог пен мәдениетаралық 
және дінаралық келісімнің алтын 
к#пірі болатынына сенім білдірді.

«Қожа Ахмет Ясауи түркі ха-
лық тарының мәдени және рухани 
#мірінде ерекше орын алады. Ол 
түркі жерінде ислам #ркениетінің 
да муына зор ықпалын тигізді. 
Ясауи дің «Диуани хикмет» атты 
ең бегі – баршамыз үшін құнды 
жә дігер. Оның #сиеттері қоғамда 
адам заттық ауқымдағы гуманистік 
құн дылықтарды дәріптеуге жол 
аша ды. Сондай-ақ адамзатты ізгі-
лік ке, бауырмалдық пен адал ең-
бек ке шақырады. Ясауидің хик мет-
тері бейбітшілік пен са быр   лыққа 
табан тірейді. Ол #зінің шығар ма-
ларында адамгершілік пен иман-
ды лықты ұлықтап, халықты тату-
лық қа үндейді. Осы ретте мұны 
съе зінің идеяларымен үндес еке нін 
айта кеткен абзал», – деді Мәу лен 
�шімбаев.

Ауқымды іс-шараға Парламент 
депутаттарымен бірге Мәдениет 
және ақпарат министрлігінің #кіл-
дері, шетелдік және отандық 
түркітанушы ғалымдар, шығыс-
тану шылар, сарапшылар, руха-
ният пен зиялы қауым #кілдері 
жә не қоғам қайраткерлері қа тыс-
ты.

Мәжіліс Спикері Ерлан Қошановтың төрағалығымен 
бюро отырысы өтіп, алдағы жалпы отырыстың күн 
тәртібі нақтыланды. 

Депутаттардың талқылауына «Қазақстан Республикасының 
кей бір заңнамалық актілеріне сот жүйесін реформалау және про-
цестік заңнаманы жетілдіру мәселелері бойынша #згерістер мен 
то лық тырулар енгізу туралы» заң жобасын екінші оқылымда қарау 
ұсы нылады.

Парламент депутаттары бастамашы болған түзетулер Мемлекет 
басшысының сот жүйесін реформалау ж#ніндегі бірқатар тапсырма-
сын іске асыруға бағытталған. Заң жобасы аясында Қылмыстық-
про цестік, Азаматтық-процестік, �кімшілік рәсімдік-процестік 
кодек стерге және басқа да заңдарға #згерістер мен толықтырулар 
енгізіледі.

Сонымен қатар Мәжіліс Қазақстан мен Қатар арасындағы қыл-
мыстық істер бойынша #зара құқықтық к#мек туралы келісімді 
ра ти фикациялау туралы заң жобасын жұмысқа қабылдайды.

ҚОЖА АХМЕТ ЯСАУИ МҰРАСЫН 
ДӘРІПТЕУГЕ АРНАЛДЫ

СОТ РЕФОРМАСЫ ТУРАЛЫ 
ЗАҢДЫ ТАЛҚЫЛАЙДЫ

Сенат Төрағасы Мәулен Әшімбаев бастаған Парламенттің 
бір топ депутаты ұлы ойшыл, түркі әлемінің көрнекті 
тұлғасы Қожа Ахмет Ясауидің рухани мұрасын дәріптеуге 
арналған халықаралық конференцияға қатысты.

«ДАУЫС БЕРУ КҮНІ»
2024 жылы 6 қазанда республикалық 

референдум өтеді.

Референдумда қойылатын сауал: «Сіз 
Қазақстанда атом электр станциясын 
салуға келісесіз бе?»

Референдум учаскесінде осы учаскенің 
тізіміне енгізілген азаматтар, сондай-
ақ есептен шығару туралы куәліктерін 
ұсынған адамдар дауыс бере алады.

Қазақстан азаматтарының барлығында 
дауыс беру күні референдум учаскесіне 
келуге мүмкіндігі бола бермейді.

Референдумға қатысуға құқығы бар аза-
маттар мынадай себептер бойынша:

- денсаулық жағдайына 
байланысты;
- отбасындағы науқас адамға күтім 
жасауына байланысты;
- референдум учаскелері құрылмаған 
шалғайдағы және қатынасу қиын аудан-
дарда орналасса, учаскеден тыс жерде 
дауыс бере алады.

Мұндай жағдайларда азамат орналасқан 
жері бойынша дауыс беру туралы жазбаша 
өтініш бере алады. 

Өтініш беру мерзімі – дауыс беру күні 
жергілікті уақыт бойынша сағат он екіге 
дейін.

Дауыс беру референдум күнi сағат жетiден 
жиырмаға дейiн өткiзiледi.

Әркімнің дауысы маңызды!

Қазақстан Республикасының 
Орталық референдум комиссиясы

СЕНАТ МӘЖІЛІС
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МӘСЛИХАТ – МЕМЛЕКЕТТІК

тиялар �з депутаттарының бі ліктілігін 
жетілдіру мақсатында Акаде миямен ын-
тымақтастық орнатқаны ж�н деп са най-
мын. �рине, бұл жұмысты аймақтың 
ерекшеліктерін, халық қалау лыларының 
кәсіби және қоғамдық-саяси тәжірибесін 
ескере отырып ұйымдастыру қажет. Со-
нымен бірге депу таттар халық пен тіке лей 
байланыс жасай білуге және �з жұмысы 
туралы қоғамды жан-жақты ха бард ар 
етуге тиіс. Мойындауымыз ке рек, бұл істе 
к�зге к�рініп тұрған кем ші ліктер бар. 
Атап айтқанда, мәслихат депу тат тарының 
сайлаушылар алдындағы есебі к�біне 
формалды түрде �теді. Мұн дай кез десу-
лерге тыңғылықты дайын далып, сапалы 
�ткізуге ерекше мән берген дұрыс. Саясат 
дағдыларын меңгеру, адамдармен с�йлесе 
алу және ашық диа лог кезінде �з ұстаны-
мын дәлелдей білу �те маңызды.

Екінші. Мәслихаттардың жергілікті 
экономикалық саясатқа ықпалын арттыра 
түсу мәселесіне айрықша назар аудару 
керек. Қазір жаңа Бюджет және Салық 
ко декстері әзірленіп жатыр. Онда жер-
гілікті �зін-�зі басқаруға қатысты рефор-
маның ерекшеліктері ескерілуге тиіс. 
Үкі  мет ауыл әкімдерінің бюджетін қалып-
тастыру және оны жұмсау тәсілдерін қайта 
қарауы керек. Жергілікті �зін-�зі басқару 
жүйесінің қаржылық дербестігін арттыру 
үшін нақты ұсыныстар әзірлеуі қажет. 
Кодекс жобаларын талқылауға мәслихаттар 
белсене қатысқаны ж�н. Жергілікті бюд-
жет қаржысының дұрыс әрі тиімді б�лінуі 
�те маңызды. Қазір республикалық бюд-
жеттің кіріс б�лігі толық орындалмай жа-
тыр. Мен Жолдауда Үкімет пен Ұлттық 
банкке осыған қатысты нақты шаралар 
қа  былдауды тапсырдым», – деді Президент.

Ал үшіншіден, мәслихаттар жалпы-
ұлттық міндеттерді жүзеге асыруға үлес 
қосуы керек.

«Былтыр менің т�рағалығыммен �ткен 
еліміздің әлеуметтік-экономикалық 
дамуына арналған кеңейтілген кеңеске 
к�птеген депутаттар қатысты. Мұндай 
жиын алдағы уақытта да �тіп тұрады. 
Себе бі реформаларды �ңірлерде іске 
асыруда мәслихаттардың орны айрықша. 
Мәсли хаттардың мемлекеттік және 
қоғамдық міндеттерді жүзеге асыруға 
етене араласуы, �здері түрлі бастама 
к�теруі маңызды. 

Сондықтан жастарға, әйелдерге, кәсіп-
керлерге, зейнеткерлерге, ерекше қажет-
тіліктері бар адамдарға қолдау к�рсету, 
халықтың қарыз жүктемесін азайту, ауыл 
тұрғындарының кірісін арттыру, пайда-
ланылмай жатқан және заңсыз берілген 
жерлерді қайтару, экологиялық, қаржылық 
сауаттылықты жетілдіру, сондай-ақ қоғам-
дағы оқу мәдениетін қалыптастыру сияқты 
жобалар – айрықша назар аударуды қажет 
ететін �зекті мәселелер», – деді Қ.Тоқаев.

Мемлекет басшысы т�ртіншіден, 
мәслихаттар мен әкімдіктер �зара үйлесімді 
жұмыс істеуі керек екенін айтты. 

«Реформаның арқасында еліміздегі 
әкімдер институты айтарлықтай �згерді. 
Ауыл әкімін тікелей сайлау тәсіліне бір-
жола к�штік. Аз уақыттың ішінде ауыл 
әкім дерінің 90 пайызына жуығы жаңарды. 
Сондай-ақ аудан және облыстық маңызы 
бар қала әкімдерін сайлау жүйесін пилот-
тық жоба ретінде сынап к�рдік. Биылғы 
Жол дауда айттым, олардың бәрі жаңа жыл-
дан бастап сайланатын болады. Осы лайша, 
басты билік тармақтары түгел сайлау жүйе-
сіне к�шті. Қазақстан тари хында ешқашан 
ондай тәжірибе болмаған. Тіпті, мұндай 
ауқымды реформа осы аймақта біздің елде 
ғана жасалып жатыр деуге толық негіз бар. 
Мұның бәрі – демок ратиялық даму жо-
лындағы айрықша маңызды қадамдар», – 
деді Президент.

Мемлекет басшысы Үкіметке «Қа-
рызсыз қоғам» және «Ауыл аманаты» 
секілді партиялық жобалардың ауқымын 
кеңейтуге к�мектесуді және « Таза Қазақ-
стан», «Адал еңбек – Адал табыс» қағидасы 
сияқты басқа да негізгі факторлар арқылы 
�ділетті Қазақстан құрудың маңызды-
лығына мән беру керектігін тапсырды. Тек 
Жар лықпен жасалатын, :кіммен орын-
далатын әдеттен арылып, тазалық пен 
тәр тіпті қанға сіңген қағидаға айналды-
рудың маңыздылығына мән берді.

«Жалпы, біздің елімізде заң және тәр-
тіп үстемдік құруға тиіс. Сонда ғана рефор-
маларды табысты жүзеге асыруға және ел 
экономикасына инвестиция тар туға бола-
ды. Заң және тәртіп – �ділетті Қазақ стан-
ның мызғымас тұғыры. Кез келген қоғам 
әділдік болғанын қалайды. Қазақ стан 
хал қының да талабы – осы. Сондық тан 
мен әділдік қағидатын орнықтыруға бар 
күш-жігерімді саламын», – деді Пре зидент.

Парламенттің р�лі айтар лықтай күшейгені, 
жалпы билік инсти туттарының жұмысын 
жетілдіру үшін нақты шаралар қабыл-
данғаны туралы атап айтты.

– Шын мәнінде, бұл жиынның мән-
маңызы айрықша. Депутаттар �зекті мә-
селелерді ашық айта білетін, азамат тардың 
қоғамдағы ой-пікірін атқарушы билікке 
тікелей жеткізетін қауым. Бір с�збен айт-
сақ, депутат болу – халықтың үні болу 
де ген с�з. Мәслихат – мемлекеттік билік-
тің �те маңызды тармағы. Аймақ жұрт-
шылығының тыныс-тіршілігі, мұң-мұқ-
тажы қашанда мәслихат де пу таттарының 
жіті назарында болуға тиіс. Сайлау шы-
лардың мүддесін қорғап, ел үмітін ақтау – 
басты парыз. Мен мәслихаттардың қыз-
метіне ерекше мән беремін. 

Атап айтсақ, облыстық мәслихат сай-
лауы аралас жүйе арқылы �теді. Ал ау-
дандық депутаттар тек мажоритарлық тә-
сілмен сайланады. Бұл қадам еліміздің 
демократиялық жолмен дамуына зор сер-
пін берді деп сеніммен айта аламыз. Ау-
қымды реформаның нәтижесінде саяси 
бәсеке жандана түсті. Жаңа ережеге сай 
�ткен сайлаудан кейін мәслихаттарға жаңа 
адамдар келді. Бүгінде ортамызда к�птеген 
жас депутат отыр. Олар түрлі мінберден 
жастарға қатысты �зекті мәселелерді батыл 
к�теріп жүр, – деді Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Сонымен қатар Президент мәслихат 
депутаттарының негізгі міндеттерін атап 
�тті. Мәслихат депутаттары саяси сауатты, 
жергілікті бюджеттің ісіне араласатын адам 
болу керек және мәслихат саясаткерлердің 
жаңа толқынын қалыптастыратын орынға 
айналуға тиіс.

«Бірінші. Мәслихат депутаттарының 
біліктілік деңгейін жоспарлы түрде 
арттыру қажет. Мәслихаттар – жергілікті 
�зін-�зі басқару жүйесіндегі негізгі 
институт. Сондықтан оның тиімділігі де-
путаттардың кәсібилігіне тікелей бай-
ланысты. Біліміне білігі сай депутаттар 
корпусын жасақтауға, ең алдымен, оларды 
ұсынған партиялар мүдделі болуы керек. 
Бүгін мәслихат депу таттарының білік-
тілігін жетілдіру туралы ұсыныс айтылды. 
Мәслихат депутаттары қызметінің тиім-
ділігін арттыру үшін бұл бағытқа ерекше 
назар аудару қажет. Бұған Мемлекеттік 
басқару академиясын тарту керек. Пар-

Алқалы жиынды ашқан Мәжіліс 
Спикері, «АMАNАТ» партиясының 
Т�раға сы Ерлан Қошанов мәслихат 
депутаттарының форумында алғаш рет 
еліміздегі алты саяси партияның �кіл-
дері, барлық деңгейдегі мәслихат депу-
таттары мен бір мандатты округ терден 
сайланған депутаттар бас қос қанын атап 
�тті. Со ны мен қатар партия Т�рағасы 
бұл фо румның ең �зекті мәселелерді 
тал қы лайтын, пікір алма сатын дәстүрлі 
алаңға айналып келе жатқанын және 
соңғы жылдары елімізде түбегейлі ре-
фор малар жүргізіліп, іске асқанына 
тоқталды. 

«Конституциялық �згерістердің нә-
тижесінде саяси институттардың үй-
лесімді жұмысы жолға қойылды. Бұл 
ре формалар түйткілді мәселелерді ше-
шуге, байыпты шешімдерді қабылдауға 
жол ашты. Заң шығарушы органның 
қызметі мен мазмұны да толықтай �з-
герді. К�ппартиялы Парламент түрлі 
пікірді тоғыстырған қоғамның үніне ай-
налды. Қазір күн тәртібіндегі кез келген 
мәселе Парламент қабырғасында ашық 
талқыланып жатыр. Азаматтарды алаң-
датқан ең к�кейкесті мәселелер заңна-
малық деңгейде шешімін табуда», – деді 
Т�раға. 

Спикердің айтуынша, �ділетті 
Қазақ    станды құру – елдегі ауқымды ре-
формалардың темірқазығы. Оң �зге ріс-
тер қоғамның ертеңгі күнге деген үмітін 
оятып, халықты Мемлекет бас шысы 
ұстанған реформалар т�ңі регінде топ-
тас тырды. Қазақ стандықтар таң далған 
жолдың дұрыстығына к�з жет кізіп, 
�ткен конституциялық рефе рен дум да, 
Прези дент сайлауында толық сенім 
артты. Мәжіліс Т�рағасы алдағы рефе-
рендум қорытындысы қоғам сенімін 
одан әрі нығайта түсеріне сенім білдірді. 
Ол аза маттардың үміті мен сенімі – 
Қазақ станның жарқын болашағының 
негізі, ал Президент бас та малары мен 
рефор маларын табысты іске асыру бар-
лы ғымыздың ортақ жауап кершілігіміз 
деді.

Партия Т�рағасы Ерлан Қошанов 
және форумда баяндама жасаған Мәжіліс 
пен мәслихат депутаттарын, сала маман-
дарын тыңдағаннан кейін Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаев с�з алды. Мемле-
кет басшысы алдымен жиынға қаты-
сушыларды форумының ашы луымен 
құттықтап, мәс лихаттың мем лекеттік 
биліктің �те маңыз ды тармағы екеніне 
тоқталып, 2022 жылы референдум ар-
қылы Конституцияға маңызды �згеріс-
тер енгізілгені, соның нәтижесінде 

Астанада «AMANAT» 
партиясының бастамасы-
мен барлық деңгейдегі 
мәслихаттар депутаттарының 
ІІ республикалық форумы өтті. 
Форумға Мемлекет басшы-
сы Қасым-Жомарт Тоқаев 
қатысты. Сондай-ақ жиынға 
Парламент Сенатының 
Төрағасы Мәулен Әшімбаев 
және Мәжіліс Спикері, 
«AMANAT» партиясының 
Төрағасы Ерлан Қошанов, 
Мемлекеттік кеңесші, 
Президент Әкімшілігінің 
басшылығы, Үкімет мүшелері, 
Парламент және барлық 
деңгейдегі мәслихат депутат-
тары жиналды.

ФОРУМ
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Ғабит Т�ЖІМҰРАТОВ, 
Астана қаласы мәслихатының депутаты:

ФОРУМ – Т�ЖІРИБЕ АЛМАСУ АЛАҢЫ

Президент мәслихат депутаттарының біліктілігін арт-
тыру ды тапсырды. Сондай-ақ мәслихаттар мен әкімдік терді 
үйле сім ді жұмыс істеуге шақырды. Саяси шараға елі міздің 
түкпір-түк пірінен үш мыңдай де путат тың қатысуы бекер 
емес. Форум – ор талық пен аймақты біріктіріп, сол проб-
лемаларды талқылайтын, пікір алмасатын алаң. Бұл жолғы 
форум, біріншіден ақыл дасу және ой қозғау, тәжірибе алмасу 
алаңы болды. 

Қала тұрғындарымен үнемі етене жұмыс істейтіндіктен, бізді жақсы біледі. Ой-
пікір  лерін біз тікелей жеткізеді. Бізге сенім артып, мәселелерін үнемі айтып, шешуге 
к( мектеседі деп үміт артады. Осы жауап кершілікті терең сезі ніп, халыққа адал қыз-
мет ету керек.

ДЕПУТАТТАР ХАЛЫҚҚА ҚЫЗМЕТ ЕТУІ ТИІС

Мәслихат депутаттарының форумына биыл екінші рет 
қатысып отырмын. Маған ұнағаны – с(з с(йлеген аза-
маттардың бәрі нақты әрі ушығып тұрған, бүгінгі күннің 
мәселелерін к(терді. Форум сонысымен де қызықты болды. 
Мемлекет басшысы с(з с(йлеген әр депутаттың с(зін қолдап, 
қуаттады. Тіпті, Президент Қасым-Жомарт Тоқаев депу-
таттар, оның ішінде ауылдық депутаттардың бәрі бір 

мандаттан сай ланатынын жеткізді. Сондай-ақ облыстық мәслихатта депутаттар 
бірмандатты және партиядан сайланғаны бар. 0лі де болса оларға толығымен к(ңілі 
тойлмайтынын білдірді. Оған да себеп бар. Мәселен, Парламент депутаттарының 
отырысы дебат ретінде (теді. Олардың әрбір с(йлеген с(зі қызу талқыланып, соңы 
пікірсайысқа ұласады. Президент осыны үлгіге алу керегін атап (тті. Ол – рас. Бізде 
бірнеше партия бар. 0лде де болса олардың бәсекелес емесі (з басымыздан (тіп 
жатыр. Алдағы уақытта ондай депутаттар ұйқыдан оянып, шынымен халықпен 
жұмыс істейтін болар деп сенемін.

Оған қоса, атқарушы билік пен депутаттар қос билік тармағы бойынша сайлаушыға 
жұмыс істеуі керек. Қорыта айтсақ, Прези денттің бүгінгі к(терген мәселесінің бәрі 
тікелей депутаттарға қатысты. Сон дықтан бұл форум жалғасуы керек. 2йткені осы 
ар қылы депутаттар (з кем-кетігін түзеп, білімін жетілдіре түседі.

Дулат �БІШ, 
Түркістан облыстық мәслихатының депутаты:

ХАЛЫҚ АМАНАТЫНА АДАЛМЫЗ!

Форум кезінде Мемлекет басшысы депутаттарды жан-
жақты болуға үндеді. 0рі олар қоғам тамырын д(п басып, аймақ 
жұртшылығының мұң-мұқтажын үнемі назарда ұстауы тиіс. Ол 
үшін қажет болса, жергілікті депутаттардың біліктілігін арттыру 
қажет деді. Бұдан б(лек, мәсли хаттар мен әкімдіктерді алдағы 
уақытта үйлесімді жұмыс істеуге шақырды.

Бұрынғыдай (тірік әңгіме жоқ. Халық алдындағы 
аманатымызды адал атқарып жатырмыз деп ойлаймын. Себебі мені сайлаған 
тұрғындар қандай мәселе айтса да, мен олардың мәселесін әкімдікке айта мын, олар 
бір айда менің сұрағыма жауап береді.

Елдос ДАЛАБАЙ, 
Тараз қалалық мәслихатының депутаты:

Сырымбек С�РСЕМБАЕВ, 
Атырау облыстық мәслихатының депутаты: 

МОНОҚАЛАЛАРДЫ ДАМЫТУ КЕРЕК

Мұнай, газ, к(мір, темір, басқа да қазба бай лықтар – күндердің 
күнінде таусылатын шикізат қоры. Сондықтан да еліміздегі бар лық 
моноқаланың экономикасын әрта рап  тандыру қажет. Арқалық, 
Құлсары, Кен тау, Риддер, Саран сынды еліміздегі 27 моноқа ла  ны 
дамытуымыз керек. Ол үшін елімізде жұмыс істейтін шетелдік ірі 

компаниялар бірінші кезекте отандық шағын және орта биз нестің, жергілікті кәсіпкерлердің 
тауар лары мен (німдерін сатып алуға басымдық беру керек. Бірақ ірі мұнай (ндіруші 
мекеме лер (здеріне қажетті (ндірістік құрал-жаб  дық   тарын, барлық керекті заттарын шет 
ел дерден әкелуде. Бүгінде Теңізшевройл, Қа ра   шығанақ Петролиум Оперейтинг, НСОС 
сия қты ірі мұнай (ндіруші үш мекеме  нің сатып алып отырған тауарларындағы қа   зақ стандық 
мазмұн, отандық (німдермен (қамту) м(лшері шамамен 10%-дан аспайды. Сондықтан 
еліміздегі ірі компаниялардың сатып алатын тауарларының қазақстандық құра   мы, яғни 
отандық (німдердің үлесін кемінде 50 пайызға жеткізуіміз керек деп есептеймін.

Талғат 
БАЛТАБАЕВ, 

Шымкент қаласы 
мәслихатының 

депутаты: 

У�ДЕСІНДЕ ТҰРМАСА, 
МАНДАТЫНАН АЙЫРЫЛАДЫ 

Бүгінгі жиында еліміздің түкпір-түкпі-
рінен әріптестеріміз бас қосып, пікірлесіп, 
жұмыс барысын талқыладық. Мәслихат 
депутаттарының ІІ респуб    лика лық фору-
мынан біздің аларымыз к(п. Мемлекет 
бас шысы Қасым-Жомарт Тоқаев айтқан-
дай, депутаттар – (зекті мәселелерді ашық 
айта білетін, азаматтардың қоғамдағы 
ой-пікірін атқарушы билікке тікелей жет-

кізетін қауым. Сондықтан аймақ-ай-
мақтағы халықтың үнін жеткізушіміз. 

Оның үстіне «AМANAT» партиясынан 
сайланған депутаттарға талап кү шей-
тілген. Бес жылда елмен етене жақын 
жұ мыс істеуі тиіс. Егер депутат бір жыл 
ішін де (зінің сайлауалды бағдарламасы 
бойынша нақты нәтиже к(рсетпесе, 
мандатынан айы ры лады. Сол себепті қол 
қусырып, қарап отыр ған жоқ. Депутаттың 
қай-қайсысы да елі міздің қарқынды 
дамуына бағыталған нақты іс-әрекетке 
үлес қосуға к(шті. Мәсе лен, 0ділетті Қа-
зақстан бағыты бойынша Шым кент қа-
ласы мәслихатының депу  тат тары ау қым-
ды жұмыс атқарып жатыр. Қазір біз 
Шым кент қаласы әкімдігінің баста ма-
сымен бұрынғы әкімдердің кезінде жеке 
қолға негізсіз (тіп кеткен маңызы бар 
мем  лекеттік нысандарды мемлекет мен-
ші гіне қайтару жұмысы белсенді жүр гі зіп 
жатырмыз. Сондай-ақ тексеріс бары сын-
да к(птеген жерде бюджет тің негізсіз 
жұм сау фактілері анықталды.

Нұрт2ре  
ЖҮСІП, 

Сенат 
депутаты: 

сезініп, халыққа адал қызмет ету керек. 
0лем дегі ахуалды к( ріп отырсыздар. Ең 
бас тысы, еліміз ты  ныш, жұртымыз 
аман. 0рине, түрлі қиын  дықтар кездесуі 
мүм кін. Бірақ тату лық пен келісім бол-
са, біз оның бәрін мін детті түрде еңсере-
міз», – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Мемлекет басшысы ашық аспан 
астын дағы бейбіт (мір ең басты байлық 
екенін еске салды. Шын мәнінде, әлемде 
соғыс (рті тұтанып, жан-жағымыз отқа 
оранып жат қанда бейбіт Қазақстандағы 
(мірдің мәнін дұрыс сезінген абзал.

Президент бұл мәселеге к(бірек тоқ-
талды. Заманауи технологиялар дамуға 
даңғыл жол ашатынын, сондай-ақ (мірі-
мізге айтарлықтай қауіп те т(ндіретінін 
жет кізді. Танымал әлеуметтік желілер 
бала ларды ғана емес, үлкендерді де 
зомбиге айналдыруы мүмкін.

«Ата-аналар балаларының тәрбиесін 
мемлекетке немесе мектепке ысыра сал-
мауы керек. Гаджеттердің құрсауында 
қалдыруға тіпті болмайды. Балаларына 
цифрлық гигиенаның қарапайым ереже-
лерін үйретуге ата-ана жауапты. Ұл-қыз-
дарымызға к(ңіл б(лу, бірге уақыт (ткізу, 
оларды алаңдатқан мәселелер жайында 
әңгімелесу маңызды. Баланың смартфон 
немесе компьютер пайдаланған кезінде не 
істеп жатқанын қатаң қадағалау қажет», – 
деді ол.

Балалар мен жас(спірімдер арасында 
ел ішіндегі шынайы қаһармандарды 
наси хаттауды тапсырды. Бұл да (те керек 
нәрсе.

БАЛАЛАР Т�РБИЕСІНЕ 
БЕЙҚАМ ҚАРАМАУ КЕРЕК

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев елордада мәслихат депутаттарының 
ІІ республикалық форумында ел (міріндегі 
(зекті мәселелерді атап (тті.

«Былтыр менің т(рағалығыммен (ткен 
еліміздің әлеуметтік-экономикалық 
дамуына арналған кеңейтілген кеңеске 
к(птеген де путат қатысты. Мұндай жиын 
алдағы уақытта да (тіп тұрады. Себебі ре-
формаларды (ңір лерде іске асыруда мәс-
лихаттардың орны айрықша. Мәсли-
хаттардың мемлекеттік жә не қоғамдық 
міндеттерді жүзеге асыруға ете не араласуы, 
(здері түрлі бастама к(теруі маңызды», – 
деді Президент.

Мемлекет басшысы мәслихат депу тат-
тарының айрықша сенім мандаты иесі 
екенін қадап айтты.

«Тұрғындар сіздерді жақсы біледі. 
Ой-пі кірін (здеріңізге тікелей жеткізеді. 
Мә  се лесін шешуге к(мектеседі деп үміт 
ар та ды. Осы жауапкершілікті терең 

Елнұр БЕЙСЕНБАЕВ, 
Мәжіліс депутаты, «AMANAT» партиясы фракциясының 

жетекшісі: 

ХАЛЫҚТЫ ЗАҢҒА БАҒЫНУҒА ШАҚЫРДЫ

Мәслихат депутаттарының ІІ респуб ликалық форумында 
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаев мәслихат депутат-
тарының біліктілігін арттыру туралы айтты. 

Президент  мәслихат депуттаттарының бірінші кезекте 
прогрессивті, практик және оптимист болу қажет деді. Ал 
олардың жо лы –  мемлекеттік саясатты қолдау, оны қор ғау 
және мемлекеттік идеяның артында тұру. Яғни, оны халыққа жеткізе білу. Бізде кейде 
мемлекетшіл азаматтар пікірдің не болмаса резонансты ойдың құрбаны болып кететін 
жайттар бар. Міне, ондайдың жете гінде кетпеуі керек. 

Екіншіден, форумда қоғамдағы ушығып тұрған, елді мазалап жүрген жағдайлар 
қозғалды. Атап айтсақ, суицид мәселесі. «0р баланың (лімі – менің жүрегіме ауыр 
соққы» деп айтқан Президенттің с(зімен то  лы қ келісемін. 0рбір бала ертеңгі күні 
еліміздің діңгегін қалайтын азамат. Ең бі рінші жауапкершілік ата-анада. Бәріміз бала 
(сіріп отырмыз, сондықтан бұл мә селеге ата-ана белсенді атсалысуы қажет. 

Мемлекет басшысының к(терген үшін ші мәселесі – халықты ұйысуға, ортақ 
тәр тіпке, заңға бағынуға шақырды. Себебі кез келген мемлекеттің болашағы заң мен 
тәртіптен тұрады. Депутат Ринат Рифхатұлы айтқандай, қазір күш к(рсетіп, әлімжеттік 
жасайтын заман емес. Тәрбие мен білімнің, мәдениеттің заманы. «Таспен ұрғанды 
аспен күткен» халықпыз. Сондықтан осы мәселе лерге ден қою керек деп есептеймін. 

П І К І Р
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Оқиғаға қатысты Денсаулық сақ тау, 
Оқу-ағарту министрлерін және 
Маңғыстау облысының әкі мін тыңдаған 
Премьер-Министр Олжас Бектенов 
бір ай ішінде республикадағы барлық 
мек теп тердің асханасында санита рия-
лық-эпидемиологиялық талап тар дың 
сақталуына мониторинг жүргізуді 
тапсырды.

Естеріңізде болса, 7 қыр-
күйек те Маңғыстау облы сы 

Мұнайлы ауданындағы Бес шо қы 
ауылының (бұрынғы Маң    ғыстау-5) 
№8 мектебінде бірінші ауы сым-
ның 1-4-сынып оқушылары мек-
теп асханасынан ішкен тамақтан 
жап пай уланғанын БАҚ жа ры са 
жазды. 8 қыркүйекте 141 ба ла ме-
ди циналық к%мекке жүгін ге ні 
бел гілі болды. Оның ішінде, 82 
оқу шы емханада емделіп, 43-і үй-
де дәрігерлердің бақылауына 
алын  ған, ал 16 бала ауруханаға 
жат       қызылған. Бұл оқиға бойын  ша 
облыста жедел жұмыс то бы 
құрылып, Қылмыстық ко дек стің 
304-бабы (Санитариялық қағида-
ларды немесе гигиеналық норма-
тивтерді бұзу) 1-б%лімі бойын ша 
іс қозғалып, облыстың Ұлттық 
сараптау орталығының зерт хана 
ма мандары жоспардан тыс эпи-
демиологиялық тексеру жүргізді. 
Дайын тамақ %нім дерінен, су 
және асхана қыз мет кер лерінен 
бактериологиялық тек серуге сы-
на малар алынған. Вед  моство мек-
теп асханасын са нитариялық-
эпидемио ло гия лық тексеру 
ба ры сында %рескел са ни тарлық 
бұзылушылықтар анық тал ғанын 
хабарлады.

Оқиғаға қатысты Денсаулық 
сақ тау, Оқу-ағарту министрлерін 
және Маңғыстау облысының әкі-
мін тыңдаған Премьер-Министр 
Олжас Бектенов  бір ай ішінде 
республикадағы барлық мек теп-
тердің асханасында санита рия-
лық-эпидемиологиялық талап-
тар дың сақталуына мониторинг 
жүргізуді тапсырды.

«Ас – адамның арқауы» деген 
тәм сілге сүйенсек, балалардың 
дұ рыс тамақтануын қамтамасыз 
ету – бұл мектептегі тамақтану 
жүйе сін жетілдіруден бастап, бала 
денсаулығы мен салауатты %мір 
қа лыптастыру іс-шараларын %т-
кізуге дейінгі кешенді шешімді 
қа жет ететін негізгі міндет санала-
ды. Сондай-ақ баланың үйде қа-
лай тамақтанатыны және мектеп-
те гі ас мәзірін қадағалаудың 
маңы зы зор. Салғырттықтан сан 
со ғып қалмас үшін еліміздің мек-
теп асханаларына санитарлық-
эпи демиологиялық тексеріс жүр-
гізу мен қатар, тамақ %німдерін 
жет кізуші компаниялардың да 
жұ  мысына үнемі мониторинг 
жүр  гізілуі керек. 

Маңғыстаудағы жағдайдан 
кейін біз Оқу-ағарту ми-

нистрлігі мен Денсаулық сақтау 
министр лі гіне хат жолдап, мектеп 
асхана ла ры на қатысты СЭС-тің 
жауап кер шілігі қандай, азық-тү-
лік %нім  дерінің сапасы, қауіп сіз ді-
гі және сақтау мерзіміне бай ла-
нысты талаптарға кім жауап бе    реді, 
мердігер компанияларға ба  қылау 
бар ма деген сұрақтарға жауап 
іздеген едік.

Оқу ағарту министрлігінің 
ұзын-сонар жауабын (4 бет) 
жолдапты. Онда  «Маң ғыс тау об -

лыстық білім басқармасы, ау дан-
дық, қалалық білім б%лімдері 
мек теп басшыларымен, әлеу мет-
тік педагогтермен және %ңірлік 
Бала құқықтары ж%ніндегі %кілдің 
қатысуымен тамақтандыруды 
ұйым дастыру мәселесі бойынша 
шұғыл жиналыс ұйымдастырылды. 
Aңірлерге ыстық тамақты ұйым-
дастыру сапасын және балалардың 
санитарлық-эпидемиологиялық 
салауаттылығын қамтамасыз ету 
және тамақтан уланудың алдын 
алу мақсатында еліміздің барлық 
мек тебінде тамақтануды ұйым дас-
тыру мониторингін жүргізу және 
санитарлық-эпидемиологиялық 
талаптардың сақталуын бақылау, 
бракераж комиссияларының қыз-
меті, тамақтандыруды ұйым дас-
тыру ж%ніндегі %нім берушілердің 
біліктілік талаптарға сәйкестігі 
ж% ніндегі шарттық міндеттеме-
лер дің орындалуы секілді талап-
тар дың орындалуын ведомс-
твоара лық сараптамалық топтар 
арқылы бақылауға алу туралы 
тапсырма берілді. Aнім беруші 
қыз меттерді сатып алу туралы жа-
сал ған шарттар бойынша %з мін-
дет темелерін мүлдем не тиі сінше 
орындамаған жағдайда тап сырыс 
беруші жосықсыз %нім бе руші лер-
дің тізбесін қалып тас тыру қағида-
ларына сәйкес, %нім берушінің 
міндеттемелерді бұзу фактісі тура-
лы %зіне белгілі болған күннен 
бас  тап күнтізбелік отыз күннен 
ке шіктірмей, %нім берушіні ба ла-
ларды тамақ тан дыру ды қамта ма-
сыз етуге бай ла нысты қызметтерді 
жо  сықсыз жет кізуші деп тану ту-
ра лы талап арыз бен сотқа жүгі-
неді», – де лінген. Іліп алар тұжы-
рым, нақ ты жауап жоқ.

Ал Денсаулық сақтау министр-
лігі атынан хатымызға жауап бер-
ген (4 бет) Санитарлық-эпиде-
мио    логиялық бақылау комитеті 
т%ра ғасының орынбасары Нұрқан 
Сәдуақасовтың айтуынша, ми-
нистр лік бақылаудағы объекті лер-
ге, оның ішінде білім беру объек-
ті леріне мемлекеттік бақылау мен 
қа дағалауды жетілдіру бойынша 
бел гілі бір жұмыс жүргізуде.

«Қазақстан Республикасының 
Премьер-Министрі О.Бек теновтың 
тапсырмасы бойынша ас блог-
тары ның мониторингі 2024 жылғы 
9 қыркүйектен басталды, ол Білім 
бас қармасымен және Санитар-
лық-эпидемиологиялық бақылау 
органдарымен бірлескен бұйрығы 
бойынша жүргізіледі. Мониторинг 
жүргізу кезінде барлық мектептiң 
ас ханасында санитариялық-эпи-
демиологиялық талаптардың сақ-

талуы тексеріледі. Бүгінде мо ни то-
 рингпен 4 663 мектеп ас  ха налары 
қамтылды. Анық тал ған бұзу шы-
лықтар бойынша халықтың са-
нитариялық-эпи де мио ло гиялық 
са лауаттылығын қамтамасыз ету 
және тамақтан уланудың алдын 
алу мақсатында ас блогы қызмет-
кер лерімен, мектеп әкімшілігімен 
және тамақтандыру қызметтерін 
жет кізушілермен түсіндіру жұ-
мыс тары мен семинарлар %ткізі-
лу де. Бұл бағыттағы жұмыс жал ға-
суда», – деді ведомство %кілі.

Егер құзырлы Һәм жауапты 
органдар бала денсаулығы 

үшін тамақтанудың, тамақтану 
мә дениетін қалыптастырудың 
қан шалықты маңызды екеніне 
алаң  даған болса, оқушылардың 
улануына жол бермес пе еді?! «Бо-
лары болып, бояуы сіңген соң», 
оның %зінде Премьер-Министр 
тап сырма бергеннен кейінгі бізге 
берген жауабы: екі министрліктің 
де, «тексерілуде», «тапсырма бе-
рілу де», «жиналыс %туде» «жауап-
қа тартылуда», «ата-аналар мен 
қыз меткерлердің сауатын ашу 

лық-эпидемиологиялық салауат-
тылығы туралы» заңымен рет те-
леді. Осы заңға сәйкес, жергілікті 
Санитарлық-эпидемиологиялық 
бақылау департаменттері (СЭБД) 
оқушылардың денсаулығы мен 
олар дың мектептегі жағдайын ба-
қылауды жүргізуге міндетті. Білім 
бас қармалары СЭБД функция ла-
рын %з бетінше орындай алмайды, 
бірақ олармен тығыз ынтымақ тас-
тықта бола алады.

– 2023 жылғы 23 қаңтарда Ас-
та на қаласында тамақтану сапа-
сын бақылау бойынша ведомст-
воа ралық сараптама тобы (МЭГ) 
құ рылды. МЭГ бракераждық ко-
мис сиялардың жұмысын жүйелі 
түр де қадағалап, оқушыларды 
та     мақ тандыруды тиімді ұйым дас-
тыру бойынша шаралар қабыл-
дай ды. 

Тағам сапасын бақылау мек теп 
бас шылары мен бра кераждық ко-
миссияға жүктел ген. Олар тек 
бал ғын %німдерді пай далануын 
жә не олардың бел гіленген стан-
дарт тарға сай болуын қа  да ғалауы 
керек. Жарамдылық мер  зімі %ткен 
немесе сапасыз %нім  дерді қолдану 
үшін жауап кер шілік жеткізушіге 
жә не мектеп әкімшілігіне жүк те-
леді.

Қазақстан Республикасының 
заң намасына сәйкес, мектеп ас-
ханаларында жұмыс істейтін ас-
паздар мен басқа да қызметкерлер 
ме дициналық тексеруден %тіп, 
са нитарлық кітапшалары болуы 
қа жет. Олар кәсіптік біліктілікке 
ие болуы керек. Тамақтандыру 
қыз меттерін жеткізушілерді таң-
дау 2018 жылғы 31 қазандағы 
№598 бұйрыққа сәйкес жүзеге 
асы рылады. Конкурстық рәсім-
дер ді Астана қаласының Активтер 
жә не мемлекеттік сатып алулар 
бас қар ма сы жүргізеді, – деді 
тәуел  сіз сарапшы Бақтыхан Ха-
сен қызы.

Оның айтуынша, биылғы оқу 
жы лының басында-ақ астаналық 
МЭГ мектептерде тамақтануды 
мо ниторингілеуді бастады. Қазір 
қа ланың 50 мектебі тексерілді.

– Астана қаласындағы кейбір 
мек тептер дені сау тамақтану бағ-
дар ламасына пилоттық режимде 
қа тысты, бүгінде пилоттық жоба 
аяқ талды. Мектеп оқушылары 
са нитарлық нормаларға сәйкес, 
«Ме дициналық университет Ас-
та на» ұлттық акционерлік қоғамы 
әзірлеген және бекіткен бірегей 
мәзір бойынша тамақтанады.

Мектептердегі тамақтану Қа-
зақ стан Республикасы Үкіметінің 
№ 320 қаулысымен реттеледі. Осы 
құ жатқа сәйкес, мектеп асха на-
лары теңгерімді, қауіпсіз және 
пайдалы тамақпен қамтамасыз 
етуге міндетті, – деді маман. 

Түйін: 

Мектеп асханаларындағы 
тамақ сапасының және 

аспаздардың талапқа сай 
болмауының салдарынан 

оқушылар жапа шекті, 
денсаулығына белгілі бір деңгейде 

нұқсан келді. Премьер-Министр 
тапсырма бергеннен кейін ғана 

мектептердің асханаларында 
санитариялық-эпидемиологиялық 

талаптардың сақталуына 
мониторинг жүргізіліп жатыр. Не 

қылса да, бала құқы мен 
денсаулығын қорғауда айтылып, 

атқарылып жатқан жұмыстардың 
нәтижелі болғанын к'ретін 

күн де туар.

жұ мыстары жүргізілуде» дегеннен 
ас пады. Мәселенің мән-жайын 
ашып, себеп пен салдарды ажыра-
тып, негізгі міндет пен мақсатты 
айқындап, нақты шешіліп жауап 
беруге құлқысыз.

Бала – болашақ, ел ертеңі деп 
жиі айтамыз. Бірақ елімізде олар-
дың қауіпсіздігі мен саулығы то-
лық қорғалмағанын дәлелдейтін 
факт к%п. Мінберлерде бала құқы-
ғы туралы айтып, заңдар қабыл-
дап, %згерістер мен түзетулер ен-
гіз  генімен нақты атқарылған істің 
оң нәтижесі к%рінбейді. Маң ғыс-
таулық балалардың улануына қа-
тысты «AMANAT» партиясы 
фрак циясының депутаттары Пре-
мьер-Министрдің орынбасары 
Та мара Дүйсеноваға сауал жолдап, 
оқу шыларды ыстық тамақпен 
қам  тамасыз етуге қатысты мәсе ле-
лерді шешу бойынша үш ұсы ныс 

Бала үшін отбасынан кейін ең сенімді, қаупі аз, білім мен тәрбиенің 
қайнар бастауы болуға тиіс мектепте оқушылар тамақтан уланды.
Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың тапсырмасына сәйкес, 
оқушылар, соның ішінде бастауыш сынып оқушылары мектепте тегін 
ыстық тамақ ішуге тиіс. Алайда Президенттің бұл тапсырмасын жергілікті 
атқарушы билік органдары дұрыс атқарып отыр ма?

УЛАНҒАН
БАЛАНЫ

Тілекгүл 
ЕСДӘУЛЕТ

берген болатын. Де пу тат тар дың 
ұсынысына Тамара Дүй се нованың 
к%зқарасы қандай және жалпы 
жағдайға қатысты Үкімет қандай 
шаралар қабылдап жатқанын білу 
үшін хабарласқан едік, жауап 
болмады. 

АСТАНА МЕКТЕП 
АСХАНАЛАРЫНДАҒЫ 

ЖАҒДАЙ ҚАЛАЙ?

Астана қаласы Білім бас қар-
масы республикадағы барлық 
мек тептің асханаларында са ни-
тариялық-эпидемиологиялық 
та лаптардың сақталуына мони то-
ринг жүргізу туралы Премьер-
Ми нистрдің тапсырмасына сәй-
кес бірқатар жұмыс атқарыпты. 
Бір айға жуық тексеріс нәтижесі 
ту ралы Білім басқармасының жа-
нынан құрылған ведомствоаралық 
эксперттік топтың мүшесі, тамақ-
тану саласында тәуелсіз сарапшы 
Бақ тыхан Шанбаеваның айтуын-
ша, мектептердің санитарлық-
эпи демиологиялық қауіпсіздік 
мә селелері «Халықтың сани тар-

МӘСЕЛЕ

УАЙЫМДАҒАН

КІМ БАР?
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ҚОСЫМША АЛЫМ 
Д�МЕТКЕНІ Ж�Н БЕ?

Жалпы, әр адам �зіне сеніп 
тап  сырылған жұмысты 

адал әрі жауапты атқаруы және 
сол үшін тұтынушыдан қосымша 
ақы дәметпеуі тиіс деген ұс та ным-
ды берік ұстанатын принципті 
адам дар бар. Мысалы, шенеунік 
қыз мет алушыларының алдында 
құр дай жорғалап, мәселесін заң 
жү зінде шешіп берсе, сапалы қыз-
мет к�рсетсе және сол үшін ақы 
алу ға дәніксе, бұл «парақорлық» 
деп аталады. Ол үшін жаза қарас-
ты рылған. Бірақ «Сыбайлас жем-
қор лыққа қарсы іс-қимыл тура-
лы» заңның және басқасының 
та лаптары мемлекеттік қыз мет ші-
лер, биліктегі тұлғалар, әс ке   рилер 
сияқ ты бірқатар санатқа ға на 
тарала ды. Жеке секторға қа тысты 
ондай қатаң тыйым жоқ. 

К�кшетаулық журналист (діл 
Т�лепбергенов қоғамдық тамақ-
тан дыру орындары чекке қосатын 
міндетті «сыйақыға» қарсы шы-
ғып, әлеуметтік желіде тиісті тү-
сін    дірме жұмысын жүргізіп келді. 
Оның пікірінше, бұл ақы заңсыз 
жә не тамақтың жасанды түрде 
қым  баттауына соқтырады. Ше-
неу   ніктердің �з бұйрығымен 
клиент  терді он пайыздық «шай-
лық» беруге міндеттеуін ол құпта-
май ды. 

–Қоғамдық тамақтандыру 
орын дарының 10% ақыны шотқа 
заң сыз қоса салатынын білемін. 
Бұ рыннан әлеуметтік желіде ай-
тып келемін, бірақ адамдар к�з 
жұ  ма қарайды. Бірде анамды және 
қа  рындасымды ертіп, түрік ка фе-
сіне бардым. Соңынан әкелген 
чек ке 10% үстемеақыны заңсыз 
қо   сыпты. Дереу даяшы қыздан 
ар тық алымды алып тастап, чекті 
қай та басып әкелуді талап еттім. 
Ол қызмет к�рсету ақысы менюда 
жа зылғанын к�рсетті. Бірақ мәзір 
Конс титуция емес қой. «Ертең 
оған «құздан секір!» деп жазып 
қой саңдар, клиент солай жасауы 
ке рек пе?» деймін. Ол қыз келіс кен-
дей болып, кетіп қалды. Ізінен жі гіт 
келді. Менімен «еркекше» с�й лес-
кісі келді. Онысынан нәти же шық-
пасын к�ріп, тайып тұрды, – дейді 
(діл.

Ақыры ол �з дегеніне жетіп, 
алы  мы жойылған екінші чек ал-
ғыз  ды. Журналист дәмхана қо-
жайы нының қалтасына кетіп 
қал  мауы үшін шайлықты даяшы-
ның қолына ұстатқанды ж�н к�-
ре тінін айтады. Дегенмен Сауда 
министрі Арман Шаққалиевтің 
командасы (діл сияқты әділдікке 
құмар жандардың аяғын байлап-
матап тастады: «Ішкі сауда қағи-
да ларына» 2024 жылы енгізілген 
�з герістерге сәйкес, енді мә зірде 
жазылып тұрса, онда қан ша пайыз 
болса да, клиент қызмет к�р сету 
ақысын қоса т�леуге мәж      бүр-
міндетті болады.

«ШАЙЛЫҚТЫ» 
ҚАНДАЙ ҚҰЖАТ МІНДЕТТЕДІ?

Іс басындағы Сауда және ин-
тег рация бірінші вице-министрі 
Айжан Бижанованың (министрдің 
м.а. мәртебесінде) қол қоюымен 

2024 жылғы 24 шілдеде «Ішкі сауда 
қа ғи даларын бекіту туралы» Ұлт-
тық экономика министрінің мін-
де тін атқарушының 2015 жылғы 
27 наурыздағы №264 бұйрығына 
�з ге ріс енгізу туралы» №290-НҚ 
бұйрығы қабылданды. Аты айтып 
тұрғандай, құжат ескі «Ішкі сауда 
қағидаларын» �згертті. 

Соның нәтижесінде, бұл 
қағи далардың 228-бабын-

да жаңа нор ма пайда болды: «Ке-
лу шілерге қоғамдық тамақтану 
объек тілеріндегі мәзірді ұсыну 
мә зірде к�рсетілген тамақ пен су-
сындарды қабылдау қызметтерін 
ұсы ну бойынша шарт жасасуға 
ұсы ныс (жария оферта) деп таны-
ла ды. Ұсынылатын �нім ассор ти-
менті мен к�рсетілетін қызметтер 
тіз бесі құнының мәзірінде мә-
ліметтер болмаған кезде қоғамдық 
та мақтандыру объектілері осы 
қыз меттер үшін ақы талап етпей-
ді», – делінген жаңарған қағида-
лар да. 

Мұның нені білдіретінін Сауда 
және интеграция министрі Арман 
Шаққалиев «Атамекен» ұлттық 
кә сіпкерлер палатасының, б�л-
шек сауда және қоғамдық тамақ-
тан дыру саласындағы қоғамдық 
бірлестіктердің �кілдерімен, сон-
дай-ақ бизнесмендермен кезде су де 
түсіндірді. Жүздесудің күн тәр  тібі-
не жаңа қағидаларды және қо ғам-
дық тамақтандыру қыз мет терін 
жетілдіру ұсыныстарын тал қылау 
мә селесі шығарылды. Мұн да мей-
рам ханалар мен дәм ха наларда 
қыз мет к�рсету үшін қонақтардан 
ор та есеппен 10% алым алу тәжі-
ри бесінің, сондай-ақ депозиттік 
жүйенің заңдылығына басты на-
зар аударылды.

– Азаматтық кодексте жария 
офер та деген бар. Қоғамдық та мақ-
 тандыру орындарында мәзір  ұсы-
ну – жария оферта бо лып есеп те-
леді. Яғни, мәзірді қол ға алған 
клиент онда жазыл ған мен келісе-
ді, келіс пе се кетіп қа лады. Тиі сін-
ше, қыз мет к�рсету үшін қосымша 
ақы т� леу қажет ті лігі туралы ақ-
парат мә зірде мін дет ті түрде к�р-
сетілуі тиіс. «Ішкі сау да қағида-
лары на» ен гізген �з герістеріміз 
мей рам ха н а лар-дәм ха наларға мә-
зірде тиісті ақпарат болған жағ дайда 
қызмет ақысын алуға мүм кін дік 
береді. Мұндай ақ парат бол  маса, 
ақы алу заңсыз са налады, – деді 
Сауда ми нистрі А.Шаққалиев. 

Басқаша айтқанда, министрлік 
«қызметім үшін» деп қосымша 
10% ақы алуды заңдастырып бер-
ді. Mйткені бұған дейін азаматтар 
«шайлық» беруге келіспесе, ол 
тіпті мәзірде жазылып тұрса да 
чек тен оны алып тастауды талап 
ете алатын. Мәзір – мемлекеттік 
құ жат емес. Мысалы, жуырда 
Қара ғандыдағы танымал дәмхана 
по лиция шақыртты: тапсырыс 

бер ген бойжеткен қызмет үшін 
қо сымша т�лемді т�леуден бас 
тарт қан. Бұл жанжал бейнеленген 
видеоролик әлеуметтік желіні ке-
зіп кетті. Шақыртумен жеткен 
іш кі істер органдарының қыз мет-
кер лері қыздың әрекеті заңсыз 
емес екенін айтып, оны қоя берді.

Алайда енді шақыруымен жет-
кен полиция нарядына мей рам ха-
на-дәмханалардың жағына шы ғу-
ға тура келуі мүмкін. Mйткені Ішкі 
сау да қағидаларында тиісті талап 
бар: қоғамдық тамақтандыру ор-
ны мәзірге қызметі үшін 10 емес, 
100% ақы сұратса да қонақтар 
со ны т�леуі керек. Мұндай ақы-
ның жоғарғы м�лшері қағидаларда 
еш шектелмеген. Тек ол т�лем 
ту ралы ақпаратты менюге жазып 
қой са жетеді. 

САЛҒЫРТ КЛИЕНТТІҢ 
СОРЫ ҚАЛЫҢ

Кездесуде қазақстандық-
тар дың мәзірді мұқият 

оқы майтыны, тіпті оны ашып 
па    рақтауға ерініп, даяшының 
кеңе сімен дәмді не танымал деген 
тамаққа тапсырыс бере салатыны 
айтылды. Мұндай жағдайда асын 
ішіп болған адам чектегі санды 
к� ріп шалқасын түсе жаздауы 
мүм кін. Қосымша ақы алатыны 
ту ралы ескертуді к�рмегенін ай-
тып, жанжал шығаратын клиент-
тер к�бейері даусыз. Сонда қайт-
пек керек? Мұндай жағдайда не 
іс теу қажеттігі Сауда министр лігі-
нің Ішкі сауда қағидаларында 
жа зылмаған. Іс-қимыл алгоритмі 
де жоқ.

Қоғамдық тамақтандырудың 
�зін-�зі реттейтін ұйымының т�-
райы мы Вероника Нұрпейісова 

май  ды. Осы арқылы аталған орын-
    дардың иелері клиенттердің ең 
т� менгі тапсырыс беру сомасын 
бе кітеді. Бұл тетікті негізсіз баю-
дың к�зіне айналдырған.

Қоғамдық тамақтандыру 
орын  дарында депозиттік жүйенің 
заң сыз екенін Сауда және интег-
ра ция министрлігінің Тұтыну шы-
лардың құқықтарын қорғау ко ми-
те ті былтырдан бері айтып келеді. 

«Депозиттік тәсіл – заңсыз. 
«Тұ тынушылардың құқығын қор-
ғау туралы» заңына сәйкес, тұ-
тыну шыны тауарды �зіне қажетсіз 
к� лемде немесе ассортиментте 
са тып алуға мәжбүрлеуге тыйым 
са лынған. Тұтынушы депозит т�-
леуден бас тартқан жағдайда оған 
қыз мет к�рсетуден бас тарту да – 
заң сыз», – делінген комитеттің 
түсі ніктемесінде. 

Сондықтан Сауда министрі 
Арман Шаққалиев те жаңа қағи-
далар бойынша «депозиттік жүйе-
ге» тыйым салынғанын мәлімдеді. 
Тамақтандыру және к�ңіл к�теру 
орындарына кіру тегін болады. 
Бірақ VIP б�лме немесе караоке-
ка бинкалар үшін ақы алуға рұқсат 
етті. 

«Қоғамдық тамақтандыру 
объек тісіне кіру үшін келушілер-
ден ақы алынбайды, бұл ретте 
келу    шілерге жабық VIP-кабина-
ны, караоке-кабинаны ұсыну 
сияқты қосымша қызметтер үшін 
ақы белгіленуі мүмкін», – делінген 
жаңарған қағидаларда. 

«Атамекен» ұлттық кәсіп кер-
лер палатасының басқарма т�р а-
ға сының орынбасары Тимур Жәр-
кенов қоғамдық тамақтандыру 
са ласындағы қағидаларды ары 
қа рай жетілдіру үшін тұтыну шы-
лардың да, бизнестің де мүд де-
лерін ескеретін ұсыныстарды 
дайындау бағытында бірлескен 
жұ мыс жүргізіліп жатқанын жет-
кізді. Ендеше бұқараны тағы қан-
дай «қызық» күтетіні белгісіз.

– Кейбір мәселе шешілді. Бас-
қасы бойынша тұтынушылар дың 
да, бизнестің де мүддесін ескеретін 
ұсы ныстар дайындап жатырмыз. 
Болашақта мұның бәрі норма тив-
тік-құқықтық актілерде қалай 
рет телетінін түсіну үшін біз мем-
ле кеттік органдармен мәселенің 
мән-жайын, егжей-тегжейін қо-
сымша талқылауымыз керек, – 
де ді Т.Жәркенов.

Қорыта айтқанда, Қазақстан 
«шай лықты» министрліктің нор-
ма тивтік-құқықтық актісімен 
заң     дастырған әлемдегі жалғыз 
мем лекетке айналғанға ұқсайды. 
Туризм саласының маманы Ольга 
Заславскаяның түсіндіруінше, 
мұн дай тәжірибе әлемде жоқ. Мы-
салы, АҚШ-та мейрамхана-дәм-
ханада тапсырыстың шамамен 
15%-ы сомасында қызмет к�рсету 
ақы сын т�леу «міндетті дәстүрге» 
ай налған. Оны бұзғандардың ісі 
оғаш к�рінеді. Бірақ бұл талап 
еш бір мемлекеттік құжатпен бе кі-
тілмеген, тиісінше бәрібір ерік ті, 
ардың ісі болып қалды. 

Куба мен Доминиканда қыз-
мет к�рсетуші персоналдың не гіз-
гі табысы шайлықтан құралады, 
сол себепті турист ынталандыру 
ақы сын бергісі келмесе, даяшы-
лар, гидтер, таксишілер оның ізі-
нен қалмай, қыңқылдап сұрауы 
мүм кін. Түркия, Вьетнам, Грекия, 
Тун ис, Марокко және басқа да 
к�п теген туристік тартымды елде 
шай лық міндетті емес. Ал Жапо-
ния, Қытай, Корея сияқты бір қа-
тар елде шайлық ұсыну «қорлау» 
ре тінде қабылдануы мүмкін. 

Елдос СЕНБАЙ

мұн дай тығырыққа тірелмеу үшін 
мей рамханалар мен дәмханаларға 
қызмет к�рсету үшін қосымша 
ақы алынатыны және оның к�лемі 
қандай болатыны туралы алдын 
ала хабардар етуге кеңес берді. 
Мы салы, кіреберісте қонақтарды 
кү тіп алатын хостес немесе зал да-
ғы меню таситын даяшылар ке лу-
шілерге осы ақпаратты жет кі зуі 
тиіс. Бұған келіспеген адамдар 
уа қы тын жоғалтпай, бірден теріс 
ай налып, шығып кете алады.

Байырғы заманнан бертінге дейін қазақтар ризашылығын ақ батамен білдірген. 
Қазіргі заманда қоғамдық тамақтандыру орындарында ақшамен алғысын білдіру  
жоралғысы қалыптасқан. Оның көлемі клиенттің қолының ашықтығына және 
қаншалықты риза болғанына байланысты еді. Енді «шайлықты» төлеу міндетті 
талапқа айналмақ. Сауда министрлігі мейрамхана-дәмханалардың қонағына қызмет 
көрсеткені үшін 10% қосымша ақы алуын тарихта тұңғыш рет заңдастырып берді. 
Бұл бастама қоғамда резонанс тудырып отыр. 

ТҮЙТКІЛ

МИНИСТР
«ШАЙЛЫҚТЫ»

– Біз қызмет к�рсету үшін ақы 
алынатынын мәзірде міндетті түр-
де жазамыз. Даяшы немесе басқа 
қыз меткер кіреберісте келу ші лер ге 
қызмет ақысы алынатынын ес   -
кертуі қажет. Қазір мейрамхана-
дәм ханалардың бір б�лігі 10%-дай 
ақы алады, қалған б�лігі қызмет 
к�р сеткені үшін ақы алмайды, 
келу шілердің �з еркімен «шай лық» 
т�леуіне мүмкіндік береді. На рық-
тағы қағидалар бәріне ор тақ, бір-
дей болғаны ж�н. Біздің бә ріміз 
қызметіміз үшін не ақы ала мыз, не 
алмаймыз. Қағида лар да барлық 
ойыншы үшін бірыңғай ере же бе-
кі тілсе, жақсы болар еді, – деді 
�зін-�зі реттейтін ұйымның бас-
шы сы.  

Mйткені қызметі үшін қосым-
ша ақы алатындар клиенттердің 
ақы алмайтындарға жаппай кетіп 
қалуынан қорқатын болса керек. 
Сондықтан егер бәрін ақы алуға 
міндеттесе, «теңдік» орнайды деп 
к�к сейді. Шайлықты заңдас тыр-
ған Сауда министрлігі енді қо ғам-
дық тамақтандыру орындарын 
со ны алуға міндеттей ме, уақыт 
к�р сетеді.

«ДЕПОЗИТТІК ЖҮЙЕГЕ» 
ТЫЙЫМ САЛЫНДЫ

Айтпақшы, кездесуде кіру 
жар  насын талап ететін депозиттік 
жүйеге тыйым салынғаны белгілі 
бол ды. Танымал, сәнді-сал танат-
ты мейрамхана-дәмханалардың, 
клуб тар мен барлардың әкімшілігі 
келу шілерден белгілі бір к�лемде 
ал дын ала депозит енгізуді талап 
ете ді. Егер қонақ ақыр соңында 
ен   гізген депозитінен аз сомаға 
та мақ пен сусын ішсе, ақшасының 
қал  ған қалдығы оған қайта рыл-

НЕГЕ
ЗАҢДАСТЫРДЫ?
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М . Ж ұ м а б а е в т ы ң  « А л т ы 
Ал аш тың баласы бас қосса, т�р – 
мұғалімдікі» дегені бар. Расында, 
сауат аштырып, пайым мен пара-
сатты үйлестіріп бере білетін 
ұла ғат ты ұстаздарға т�рден орын 
беру – құптарлық іс. Дамыған 
елдің қатарынан жай табу үшін 
бәсекеге қабілетті тұлға қалып-
тас тыруымыз керек. Бұл да мұ-
ғал імнің еншісіндегі іс екені 
анық. Осылайша, бір ұлт ұлан-
дары ның сауатты болып бой 
түзеуіне жауапты ұстаздардың 
қоғамдағы беделі жылдан жылға 
�сіп келеді. Парламент Мәжілі-
сі нің депутаты Жұлдыз Сүлей-
мен ова «Педагог мәртебесі ту-
ралы» Заңға енген �згерістен 
кей ін бірқатар мәселе оң шеші-
мін тапқанын айтады.

– Мемлекет басшысы Қасым-
Жомарт Тоқаевтың жүйелі ре-
фор маларының негізінде қабыл-
данған «Педагог мәртебесі 
ту ра лы» заң аясында педагог тер-
дің кәсіби қызметіндегі бірқатар 
маңызды мәселе шешілді. Бірін-
 шіден, мұғалім дердің құ қық тары 
мен міндеттері нақты реттелді, 
бұл оларды заңсыз артық жұмыс-
қа тартудан қорға ды. Бұрынғыдай 
міндетті түрде сенбіліктерге 
қатысу, қоғамдық жұмыстарды 
орындау сияқты міндеттер 
заңнамалық деңгейде шектелді. 
Мұғалімдердің тек оқу-тәрбие 
жұмысына шоғырлануы олардың 
кәсіби беделін к�теруге ықпал 
етеді  деп санаймын. Қазір 
университеттерге педагогикалық 
мамандықтарға мектепте жақсы 
оқыған балалар келуде. Осы 
реформалар және жалақының 
біршама �суі, бұл педагог маман-
дығына деген еңбек нарығында 
сұраныстың к�терілуіне негіз 
болды, – деді депутат. 

Сонымен қатар Ж.Сүлейме-
н ова әлемде мұғалімдер мәртебе-
сін арттыру үшін бірнеше маңыз-
ды қағидаттарды атап �тті. Олар: 
жоғары кәсіби біліктілік талап-
тары, үздіксіз кәсіби даму мүм-
кін діктері, материалдық және 
әлеуметтік қолдау, сондай-ақ 
қоғамның мұғалімдерге құрметі.

– Мұғалімнің қазіргі қоғам-
дағы беделі әртүрлі факторларға 
байланысты �згеріп отырады. 
Педагогикалық мамандықтың 
беделі соңғы жылдары қабылдан-
ған реформалардың арқасында 
біршама �сті. 2се береді деп 
санаймын. Жоғарыда айтылған 
заңнамалық �згерістер мұғалім-

мұғалімдер жас мамандармен 
тәжірибесін б�лісу,  оларға 
әдістемелік к�мек к�р сетуге 
ы н т а л а н д ы р у  м а қ с а т ы н д а 
қосым ша т�лемақы жүйесі енгі-
з ілді. Сонымен қатар педагог ке 
тән емес жұмыстарға тартуға, 
ша ма дан тыс есептер беруге, не-
гіз сіз тексерулер жүргізуге тый ым 
салу сияқты �згерістер біздің 
педагогтерге сапалы білім беру-
мен айналысуға мүмкіндік бер-
ді, – дейді ол.

Алаш қайраткерлерінің қо-
ғам дағы мұғалім орнын жоғары 
бағалауы бүгінгі күнде де �зектілі-
гін жоймағанын негізге алған 
Дидар Байтасов осыған сәйкес, 
ұстаздарға талаптың күшей тіл-
генін де назардан тыс қалмағанын 
атап �тті. 

– Қазіргі қоғамда ұстаздарға 
әр қашан ерекше құрмет к�рсеті-
ліп, олардың абыройын асырып 
жүр еді. Бұл – біздің елде ғана 
емес, кез келген елде қалыптасқан 
үр діс. Жылдан жылға педагогика-
лық мамандықты таңдайтын 
жастар қатары к�бейіп келеді. 
Десек те, мектептерде кейбір 
пән  дер бойынша әлі жетіспеу-
шілік бар. 3рине, олардың ішінде 
мұғалімдікке аяқасты келіп, нем-
құрайлы к�зқараспен қарай-
тындары бар шығар. Бірақ мұға-
л ім болуды шешкен талап  кер-
 лерге Ұлттық бірыңғай тестіл-
еудің шекті балын 75 балға дейін 
к�терді. Мұны болашақ ұстаз-
дарға деген талаптың күшеюі 
деуге болады. Бір жағынан мұға-
л імдік қызметке білімді, саналы 
аза маттарды тарту үшін жасалған 
қатаң талап десек те болады. 
Жалпы, Қазақстанда ұстаздардың 
беделі мемлекеттік шаралардың 
арқасында күшейіп, нығайып 
келеді. Оны толық қалпына кел-
тіру үшін жалақы �сіріп, эконо-
микалық қолдау к�рсетіп қой-
май, қоғамдық қолдауды да 
жақ сар  туымыз қажет, – деді 
Дидар Байтасов. 

Кәсіби мереке білім саласын-
да жүрген мұғалімнің мерейін 
�сіріп, мәртебесін к�теруге оң 
ықпал етеді. «Мектептің жаны –  
мұғалім. Ол қандай болса, мектеп 
те сондай болмақшы. Яғни, мұ-
ғалім білімді болса, балалар мек-
тептен терең білім алып шық-
пақшы. Солай болған соң, ең 
әуе лі мектепке керегі – білімді, 
педа гогика, методикадан хабар-
дар, жақсы оқыта білетін мұға-
л ім». Ұлт ұстазы Ахмет Бай-
тұрсын ұлының осы с�зі қазіргі 
қо ғам дағы ұстаздардың орны мен 
оларға қойылатын талапты ай-
қын к�рсетіп тұр.

Сымбат 
БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Елімізде әр сала майталмандарының 
кәсіби мерекесі атап өтіледі. Оның ішінде 
білімнің көзін ашып, еліміздің өркендеуіне 
үлес қосушы ұстаздардың да күнтізбеде 
атаулы күні белгіленген. Бұл күн қазан 
айының алғашқы жексенбісінде дәстүрлі 
түрде атап өтіліп келген келген еді. Былтыр-
дан бастап мұғалімдердің кәсіби мерекесі 
5 қазанға ауысты. Мұндай нақты күннің 
белгіленуі қоғамда ұстаздардың беделі 
жоғары екенінің көрінісі болса керек.

БАҒБАНЫ
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БОЛАШАҚТЫҢ

дердің әлеуметтік мәртебесін 
к�теріп, оларға деген қоғамның 
к�зқарасын жақсартуға негіз 
болары айқын. Сонымен қатар 
ақ параттық технологиялардың 
дамуы және қоғамдағы �згерістер 
мұғалімдерге жаңа міндеттер 
жүктейді. Онлайн білім беру, 
цифр лық дағдыларды игеру 
қажеттілігі мұғалімдердің кәсіби 
біліктілігін үнемі жетілдіріп 

ретінде қарастырылады. Ал 
Жапонияда мұғалім мәртебесі 
дәстүрлі түрде жоғары бағала нады. 
Мұғалім дерді құрметтеу – елдің 
мәдени құндылықтарының бір 
б�лігі. Жапонияда мұғалім дердің 
қыз меті елдің әлеуметтік және эко-
но микалық дамуы үшін аса маңыз-
ды деп танылған. Оң түстік Кореяда 
мұғалімдерге жа ла қы т�леу, әлеу-
меттік кепіл діктер беру жақсы 

500 мыңнан астам педагог қызмет 
етеді. Олар – білім беруден б�лек, 
балаларды рухани байытып, 
адамгершілік тәрбие беретін тұл-
ғаның бірі. Сондықтан ұстаз ең-
бегі шәкірті жеткен барлық же-
т іс тіктердің негізі болмақ. Астана 
қаласы әкімдігінің 3діс те мелік 
орталығы басшының орынбасары 
Дидар Байтасов мұғалімнің қазір-
гі қоғамда беделі жоғары бағала-
натын айтты. 

– 2019 жылы Президент қол 
қой ған «Педагог мәртебесі тура-
лы» заң күшіне енген соң пед а-
гог тер үшін оң �згерістер болды. 

отыру ын талап етеді, ал бұл �з 
кезегінде олардың кәсіби беделін 
нығайта түседі.

Мұғалімнің мәртебесі заң-
дармен ғана емес, қоғамның 
мәдени құндылықтары мен к�з-
қарасына байланысты қалып-
таса тынын ескеру қажет, – дейді 
Ж.Сүлейменова.

Депутаттың айтуынша, пед агог 
мәртебесі туралы халықара лық 
тәжірибе әлемнің әртүрлі елдерінде 
мұғалімдердің құқық тарын қорғау, 
әлеуметтік қолдау, кәсіби біліктілік 
қабілеттерін �сіру мен білім беру 
сапасын жақсарту мақсатында 
түрлі заң на малық және қоғамдық 
шара лар мен жүзеге асырылады. 
Мы салы, Финляндияда мұғалім-
дер қоғамдағы ең құрметті ма ман-
дықтардың бірі болып саналады. 
Мұғалімдерге сенім арту – Фин-
ляндиядағы басты қағидалардың 
бірі. Бұл елде педагогтің беделі 
жоғары, себебі олар білім беру сая-
сатының негізгі қозғаушы күші 

дамыған. Бұл елде мұғалім дердің 
кәсіби білік тілігін жетілдіру 
міндетті және мұғалім дер үнемі 
оқыту бағдарла ма лары на қаты-
сады. Білім беру жүйесіне қоғам 
тарапынан үлкен қолдау к�рсе-
тіліп, ата-аналар мен оқу шы лар 
мұғалімдердің еңбегін жоғары 
бағалайды. Германияда мұғалім-
дерге жоғары талаптар қойылып, 
оларды даярлау жүйесі �те қатаң 
түрде жүзеге асырыл ады. Мұғалім-
дер университет терде бес жылдан 
астам білім алып, педагогикалық 
практика дан �теді. Олардың әлеу-
меттік мәртебесі мен жалақы сы, 
әсіресе жұмыс тәжірибесі к�п 
мұғалімдер үшін �те жоғары. 
Сонымен қатар Гер манияда мұға-
л імдердің кәсіби дамуы мемлекет 
тарапынан қол дау тауып, оларға 
арнайы трен ингтер мен оқыту 
курстары ұсыны  лады.

Бүгінде Қазақстанда мектепке 
дейінгі, орта, техникалық және 
кәсіптік білім беру ұйымдарында 

3уелі, мемлекеттік бағдарла-
маның жүзеге асырылуы аясында 
жалақының к�терілуі әлі де жал-
ғасын тауып келеді. Ұстаздар 
үшін қосымша ынталандыру 
жүйе лері жаңартылып, ауылдық 
жерлерде сабақ беретін, дәптер 
тексеру, жаңартылған мазмұнды 
оқытатын мектеп мұғалімдеріне 
қосымша үстемеақылар қарас-
тыр ылды. Айта кететін тағы бір 
ерекшелігі – жүктеменің азайты-
л уы. Яғни, бұрынғы оқу жүкте-
месі аптасына 18 сағат болса, 
қазір 16 сағатқа дейін т�мен-
детілді. Бұл не үшін жасалды? Бұл 
мұғалімдердің сабаққа дайын-
далуына, кәсіби дамуына немесе 
жеке �мірі мен отбасына к�бірек 
к�ңіл б�лу үшін мүмкіндік береді. 

Заң жүзінде педагогтерді 
заңсыз әрекеттерден қорғау 
шараларын күшейтті  және 
мұғалімдердің құ қықтарын 
бұзғаны үшін әкім шілік жауап-
кершілікті қарас тырды. Білікті 
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Жобаның мақсаты – діни саладағы �з е-
кті мәселелерді талқылау, аталған ба ғыт та 
ақпараттық түсіндірме жұмыстары мен 
түрлі шара ұйымдастыру, �ңірдегі діни 
мәселелерді шешуге ықпал ете отырып, 
имамдардың үйлесімді қызмет атқаруын 
қамтамасыз ету, сондай-ақ дес труктивті 
діни идеологияның алдын алу, теріс бағыт-
та жүрген азаматтарға тиісті негіздермен 
түсіндіріп бере алатын білікті имамдар 
корпусын қалыптастыру.

Жобада Жетісу облысы аумағындағы 
ҚМДБ мешіттерінде қызмет атқаратын 40 
дін қызметкері екі апталық курстан �тті. 

Курста IHSAN ғылым және мәдениет ор-
та лығының т�рағасы, РАТТ мүшесі, тео-
логия ғылымдарының PhD докторы Тимур 
Нүсіпханов, Жетісу университетінің про-
фес соры, PhD докторы Бибігүл 2лмұхам-
бетова, Жетісу университетінің аға оқыту-
шылары Венера Еңсеева және Динара 
2шімова, НМУ профессоры, PhD докторы 
Алау  2ділбаев, әл-Фараби атындағы 
ҚазҰУ аға оқытушылары Мәрия Майлы-
құт ова және Темур Аманқұл дәріс 
оқыды.

Жетісу облысында 11 конфессияға 
тиесілі 258 діни бірлестік және олардың 

ДІНИ ҚЫЗМЕТКЕРЛЕРГЕ 
КУРС ҰЙЫМДАСТЫРЫЛДЫ

Жетісу облысы дін істері басқармасы жанындағы YERKIN 
Өнер академиясы жастар қоғамдық бірлестігі діни экстремизм 
мен терроризмнің алдын алу, деструктивті діни ағымдар идео-
логиясына қарсы насихат, дерадикаландыру және ақпараттық-
түсіндіру жұмыстарын жүргізу тәжірибесін қалыптастыру 
бойынша өңір имамдары үшін оқыту курсын ұйымдастырды.

филиалдары қызмет атқаруда, оның ішін-
де 206-сы – ислам, 17-сі – орыс-православ, 
3-еуі – рим-Католик, 30-ы – протестан-
т ық, 1-еуі – Йегова куәгерлері, сондай-ақ 
1-еуі – Бахаи қауымдастығы. Барлығы 319 
діни қызметкер бар.

Қатысушыларға арнайы дайындалған 
ақпарттық үлестірмелі буклеттер берілді. 
Маңызды әрі мазмұнды ақпараттар талқы-
ланған он бес күндік семинарға қатысушы-
лар қызықты және ғибратты мағлұматтарға 
қанығып қайтты.

«Алаш медицинасы» еңбегінің 
тарихи сипаты, әлеуметтік-фило-
софия лық мәні �згеше. Кешенді 
кемел зерттеуде тарихи һәм ха-
л ық тық жазбалар, археология-
лық, этнографиялық деректер 
Ұлы Тұ ран жұртының ғылыми-
интел лектуалдық мәдениетін, 
к�зқара сын, ұлылығын, ой-
парасатын, әлеуетін танытады.

Халық емшісі Қайрат Айдар-
хан ұлының бір тамаша қыры – 
тақырыптың тарихнамасына да 
мұқият. Бұл дегеніңіз – оның 
ғы лымға адалдығын к�рсетеді. 
Осы ретте медицина тарихындағы 
сү белі, сүйекті зерттеулердегі 
жаңа   лықты құбылыстарды тебір е-
ніп, сүйсініп баяндайды. Мыса-
лы, Гиппократ, Плутарх, Пифа-
гор, Сыма-Циянь, әл-Фараби, 
Жүсіп Баласағұн, әл-Хорезми, 
әл-Бируни, Ар-Рази, Х.Бейли, 
Страбон, Аммиан Марцеллин, 

Қазақтың емшілік өнерінің, халықтық меди-
цинасының өміршең озық дәстүрлері мен 
сұрыпталған сара тәжіри белерін ХХІ ғасырға 
майталмандықпен қолданып жеткізген жетелі 
шипагер, медицина ғылымының кандидаты 
Қайрат Ай дарханұлының «Алаш медицина-
сы» атты тарихи-энцик лопедиялық еңбегінде 
Алаш білімпаздарының ұлттық медицина тари-
хына, тәжірибесіне және теориясына қосқан 
жаңалықтарын, алдымен, осынау ұлы үрдістің 
тек-төркінен, бастау-негіздерінен, яғни бүтін 
Тұран елінің тарихынан Сақ, Ғұн, Түрік, Қыпшақ, 
Ислам, Қазақ хандығы дәуірлерінен қопара 
қозғап әңгімелейді, пайымдайды, бажайлай-
ды. Ұлттық медицина тарихындағы айрықша 
жетістіктерді, тұрлауды тұжырымдарды нақ-
нағымен сөйлетеді.

МЕДИЦИНАСЫ
АЛАШ

Прииск, Марко Поло, Rтейбой-
дақ Тілеуқабылұлы, А.Бернштам, 
Г.Грум-Гржимайло, С.Руденко, 
Л.Гумилев, Су Бихай, Юй Тайшан 
және басқасы.

Қайрат Айдарханұлы медици-
на майталмандарының мыңжыл-
дық тәжірибелеріне ой к�зімен 
барлап, олардың физиология, 
анатомия, диагностика, фарма-
ко логия жайындағы ой-толғам-
дар ын, түсініктерін біліктілікпен 
саралайды.

Автордың к�рсетуінше, Гип-
пок рат сақтардың философиялық 
идеясынан нәр-қорек алғанды ғын 
дәлелдей ді.

Шипагердің  жазуынша, 
Rтей бойдақтың «Шипагерлік 
баяны» атты тарихи-этнография-
лық энциклопедиясы тарих, фи-
ло софия, этика, этнография, 
астро номия, метеорология, әс-
кери ғылым, психология, мәден-

иет тану, этнолингвистика ілім-
дері нің негізінде жазылған.

Мұнда �сімдіктен алынатын 
728 түрлі, жан-жануардан алына-
тын 318 түрлі, металл-металлоид-
тардан түзілетін 318 түрлі шипалы 
дәрі атауы мен жарты мыңдай 
ана том иялық атау келтірілген. 
Неткен жақұт қазына!

Нені айтса да тереңнен тол-
ғай тын ыждаһатты Қайрат Ай-
дар ханұлы Ұлы Дала т�сіндегі 
емшіліктің тұтас тарихын барын-
ша қамтып, т�рт түлік мал �нім-
дерінің қасиетін жіті танып, 
дертк е дауа дәрі-дәрмек жасап, 
емдеу тәсілдерін шеберлікпен 
мең гергенін, қолданғанын және 
қазақ халқының мүбәрәк мекенін 
қорғау, сақтау турасындағы 
ырым-тыйымдарын тақта-тақта-
сымен келістіре кестелейді.

Қазақ халқының нешеме ға-
с ыр лық байтақ тәжірибесін, 

дана лықты ой-тұжырымдарын 
бол мы сына жинақтаған Алаш 
қайрат керлерінің медицинаға 
қа тысты іргелі, күрделі еңбек-
терін Қайрат Айдарханұлы ғылы-
ми, тарихи, танымдық тұрғыдан 
сали қалылықпен салмақтайды. 
2сір есе, ұлт қаһарманы 2лихан 
Б�кейханның «Rмірде ең қымбат 
не? Ол – денсаулық» дейтін бай-

ып  тамасындағы: «Таудай бақ 
бас қа құласа да, кісі ауырса, ол 
түк те к�зге к�рінбейді. Ауруға 
кең аспан тор к�ктей, жер аяқты 
қысқан етіктей болады» деген с�з 
– тұп-тура қаны сорғалаған ақи-
қат шындық. Мұнда 2лихан 
Б�кей ханнан бастап, Халел Дос-
мұхамедұлының, Бақтығали 
Бисен овтың, 2міре Айтбақының, 
Дәулетше (Дәулетшах) Күсеп-
қалиевтің, Асылбек Сейітовтың, 
Есенғали Қасаболатовтың, Сан-
жар Асфендияровтың, Мұхамед-
жан Қарабаевтың, Ахмет Ма-
м етов тың, Ахметжан Қозы ба -
ғар овтың, Алан Қозбағаровтың, 
Иса Қашқынбаевтың, 2бубәкір 
Алдияровтың, Жұмағали Тілеу-
линнің, Жұмахан Күдериннің 
және Алаш арулары Аққағаз 
Досжанованың, Гүлсім Асфен-
дияр ованың, Зейнеп 2бдірахма-
н ованың Алаш медицинасына 
байланысты ғылыми-шығарма-
шы лық �мірбаяны толық қарас-
тырылған.

Жинақтай айтқанда, емші 
Қайрат Айдарханұлының «Алаш 
медицинасы» дейтін еңбегі – 
қазақ тың арғы-бергі дәуірлердегі 

Қазақ халқының нешеме 
ғас ыр лық байтақ тәжірибесін, 
дана лықты ой-тұжырымдарын 
бол мы сына жинақтаған Алаш 
қайрат керлерінің медицинаға қа-
тысты іргелі, күрделі еңбек терін 
Қайрат Айдарханұлы ғылы ми, 
тарихи, танымдық тұрғыдан сали-
қалылықпен салмақтайды.

халық медицинасының шежіресі, 
шипагерлік қазынасы, ұлттық 
рухани игілігі.

Серік НЕГИМОВ,
Қазақстанның еңбек сіңірген 

қайраткері, Халықаралық 
«Алаш» әдеби сыйлығының 

лауреаты, филология ғылым-
дарының докторы, профессор
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Сонау бір заманда бір поэзия 
�нерінен аса хабары жоқ ортанқол 
ақынның «Патшаға арнап ғажап 
туынды жаздым. Осы туындымды 
хан қақпасының алдына іліп 
қойсам деймін» дегенде, қасын-
дағы атақты бір ақын «Сол туын-
дыңның қасына �зіңді де іліп 
қоюыңа кеңес беремін» дейді. 
Сонда әлгі «не үшін?» деп сұра-
ғанда, «Осынау «ғажап» туын-
дыңызды сіздің шығарғаныңызды 
хан ием білуі керек емес пе?» 
деген екен. Иә, қаншама ғасырлар 
бойы дарынсыздардың �з-�здерін 
асыра бағалағанына куә болып 
келе жатырмыз. Мұндай жағдай 
барлық салада кездеседі. «Мен 
ештеңе білмейтінімді білемін» 
деген грек данышпаны Сократ 
секілді �зіңнің білмейтіндігіңді 
білу үшін де білімпаз болуың 
керек демек. Ал біз �зіміздің 
білмейтіндігімізді білеміз бе?! 
Күмәніміз бар. Бұған әлеуметтік 
желідегі аспандағы жұлдыздан 
к�п ақылшылардың білмейтін-
дігін біреуге үйреткісі келгендігін 
мысал етсек болады. Иә, әдетте 
тәжірибесіз адамдар �зінің қа-
білетін асыра бағалайды. Керісін-
ше, тәжірибелі адамдар, �з мүм-
кіндігін т�мендетуге бейім. Бұл 
ретте қытай данышпаны Лао Цзы 
«Білген айтпайды, айтқан біл-
мейді» деп нақтылай түседі. 
Дегенмен осы бір құбылыстың 
психологияда атауы да бар болып 
шықты. Ол қандай құбылыс 
десеңіз, лирикалық шегініс жа-
сайық... 

ДАННИНГ-КРЮГЕР 
ЭФФЕКТІСІ ҚАЛАЙ ПАЙДА 

БОЛДЫ?
1995 жылы сәуірде бір әумесер 

америкалық Питтсбургтегі  бір 
күнде екі банкті тонайды. Бір таң-
қаларлығы, ол тіпті бетін жасы-
руға тырыспай, керісінше банктен 
шығар кезінде бейнебақылау 
камераларына қарап жымиған да 
екен. Банкте емін-еркін ешқандай 
бетпердесіз ойран салған қылмыс-
керді полиция лезде қолға түсі-
реді. Кейін белгілі болғандай бұл 
Макартур Уилер деген қылмыскер 
болып шықты. Бір күн �тпей сол 
күні түнде қолға түскен қылмыс-
кердің сондағы таңданысында 
шек жоқ еді.  7з қылмысын 
мойындамай қанша тулағанымен, 
ақыры оған камералардың бейне-

жазбасын к�рсеткенде ғана 
сабасына түседі. Дегенмен ол 
«менің бетімде лимон шырыны 
болған еді ғой», – деп ол күбірлей 
беріпті. Уилер теріге лимон шы-
ры нын жағып алу оны бейне-
бақылау камераларына к�рін-
бейтін етіп тастайды деп ойлаған 
сыңайлы. Лимон шырыны к�рін-
бейтін сия ретінде пайдалана-
тынын білетін оның ойынша, 
бейнекамерада бет-жүзі де к�рін-
бейтін болуы тиіс еді. Бұл гипо-
тезаны сынау үшін қылмыскер 
тонау алдында Polaroid-те бірнеше 
суретке түсіп те к�рген екен. Бір 
таңғаларлығы, фотосуретте бет 
шынымен к�рінбейді. Кейінірек 
тәртіп сақшылары мұның да сы-
рын анықтады. Сынақ барысында 
лимон шырыны қылмыскердің 
к�зіне тамып кетеді. К�зі ашып, 
абыржыған Уилер �зін түсіруде 
қалт кеткен екен. Демек, бос 
б�лмені түсірген. Полиция ақыры 
Уилердің есі ауыспаған және 
есірткі қолданбаған, бар болғаны 
ақымақтығымен қателесті деген 
тұжырым жасады.

Кейін Корнеллдегі психология 
профессоры Дэвид Даннинг пен 
оның аспиранттарының бірі 
Джастин Крюгер бұл құбылыстың 
керемет мысал екенін түсінді. Бұл 
құбылысты олар 1999 жылы 
зерттеп, ғылыми негіздеген. 
Зерттеушілер тобы студенттер 
арасында әзіл-оспақ, логикалық 
ойлау және грамматика бойынша 
тест �ткізеді. Қатысушыларға 
нәтижелерін к�рсетпес бұрын 
Даннинг пен Крюгер олардан �з 
жұмыстарын пайызбен бағалауды 
сұрады. Барлық үш сынақта ең 
т�менгі балл жинаған студенттер 
(шамамен 15%) �з нәтижелерін 
олар жинағаннан 50%-ға жоғары 
бағалайды. Ал ең жоғары нәти-
желерге қол жеткізген қатысу-
шылар болса, �здерін жоғары 
бағаламай, керісінше қарапайы-
мдылық танытыпты. Сосын ға-
лымдар «қабілетсіз адамдар �з-
дері нің қабілетсіздігін түсіне ала 
ма?» деген сұраққа бастарын қа-
тырады. Осылайша, бұл мәселені 
шешу үшін ғалымдар ең т�менгі 
балл жинаған қатысу шыларды 
қайта шақырды. Оларға енді басқа 
студенттердің сынақтарын ба-
ғалау ұсынылды, содан кейін 
бастапқы тестілеу нәтижелерін 
қайта бағалау ұсы нылды. Олар 
�здерінің қабі летсіздігін мойын-
дамағанымен қоймай, керісінше 
�здеріне одан да жоғары ұпай 
берді. Келесі зерттеулерінде 

Даннинг пен Крюгер зертханадан 
шығып, мылтық атып машық-
танатын жерге барады. Ол жерде 
олар мылтық атуға әуестене-
тіндерден қарудың қауіпсіздігі 
туралы сұрау салады. Олардың 
алдыңғы нәтижелері сияқты 
сұрақтарға дұрыс жауапты ең аз 
бергендер �здерінің атыс қаруы 
жайындағы білімдерін асыра 
бағалайды. Ақыры ғалымдар 
«Білімсіздік пен білімсіздігін 

білмейтіндер: �з дерінің қабілет-
сіздігін мойындау дағы қиындық-
тар �зін-�зі жоғары бағалауға 
қалай әкеледі» атты мақаласын 
жариялады. Ақырында психо-
логия да Даннинг-Крюгер эффек-
тісі деген жаңа термин пайда 
болды. 

Терминге байланысты тағы бір 
мысал. 2016 жылы Мэрил Ст-
риптің «Примадонна» фильмін-
дегі кейіпкерді еске түсіріңізші. 
Америкада ХІХ -ХХ ғасырларда 
�мір сүрген Флоренс Фостер 
Дженкинс есімді кейіпкер. Jлгі 
ханым к�к түйір таланты, тіпті 
қабілеті болмаса да �з дәуірінің 
әйгілі әншісі һәм пианисткасы 
болды. 7йткені �зінің ғажайып 
«дарынына» сенімді болғаны 
сонша, �зін күлкіге айналдырған 
тыңдармандарын оның ғажап та-
л а н т ы н  к � р е  а л м а й д ы  д е п 
қабылдаған. Jкесінің басқа 
мамандық таңда деп берген 
кеңесіне қарамастан, Флоренс 
бар байлығын қазіргі тілмен 
айтқанда �з концерттерін ұйым-

дастыруға және оны жарнамалауға 
жұмсады. Айналасы оны «барлық 
дәуірлердің ең дарынсыз опера 
әншісі» дегеніне қарамастан, ол 
әйгілі  болды.  Оның репер-
туарында Моцарттың, Вердидің, 
Брамс пен Штраустың туынды-
лары болды. Ол ешқашан нотаға 
тура түспейтін және байғұс 
аккомпианаторлары оның сан-
даған қателігін, жарықшақты да-
у ы с ы н  ж а с ы р а м ы з  д е п - а қ 

шаршайтын. Халық тіпті оның 
жексұрын дауысын тыңдап, кү-
лкіге қарық болу үшін ғана 
концерттеріне топырлап жинала-
тын. Қалай дегенмен де Флоренс 
�з арманына жетті. Ол мыңдардың 
алдында концерт берді және 
танымал болды. Ол �лгеннен 
кейін осынау ерекше әнші туралы 
деректі және к�р кемфильмдер 
түсірілді. Абайдың «Арсыз болмай 
атақ жоқ» дегені осындайда еске 
түседі.  

«БОЛҒАН ЖІГІТ 
БОЛДЫМ ДЕМЕС»

Даннинг-Крюгер эффектіне 
сәйкес, тәжірибесіз адамдар қате 
тұжырымдар жасап, сәтсіз ше-
шімдер қабылдайды. Олар �зінің 
сәтсіздіктері қате шешім мен 
тәжірибесіздіктің нәтижесі екенін 
т ү с і н б е й д і  ж ә н е  � з д е р і н і ң 
«ергежейлі» қабілеттеріне сенеді. 
«Jдетте түсінігі жетімсіздер к�п 
білеміз деп ойлайды, ал мүлде 
ақылынан айырылғандар бәрін 
білеміз деп ойлайды» деген Дж. 
Бруно ойы осы к�ріністі сипат-
тайды. Ал тәжірибелі адамдар, 
қабілетін адекватты бағалап, �з 
дағдыларына сәл күмәндануға 
бейім. Олар басқалар ыждағат-
тылықпен үйренсе �здері жасай 
алатын нәрсені олар да оңай 
меңгеріп кетеді деп ойлайды. Бұл 
ретте «Адамның шығу тегі» 
кітабында Чарльз Дарвин «На-
дандық білімнен г�рі сенімділікті 
жиірек тудырады» десе, Бертран 
Рассел: «біздің әлемнің қиыншы-
лығы – ақымақ адамдар тым се-

німді, ал ақылды адамдар күмән ге 
толы» деп нақтылайды. 7з «та-
ланттары» мен «тәжірибелеріне» 
тым сенімді жандардың күлкіге 
қалып жатқанын �мірде жиі бай-
қауға болады. Бұл барлық сала да 
бар. Спортта танымал кәсіпқой 
боксшыларды жекпе-жекке ша-
қырған әуесқойлар жетерлік. 
Олардың қандай нәтижемен 
аяқталғаны да к�пке таныс. Біз 
жоғарыда �зін зор, �згені қор 
санайтындар туралы с�з еттік. 
Енді монетаның екінші жағына 
қарай ойыссақ. 

Крюгер әсерінің тағы бір 
белгісі – �зін қор санаулық. Бұл 
әдетте білімділер мен таланттылар 
арасында жиі к�рініс табады. 
Мұндай адам �зінің құзыреттілігін 
жеткілікті түрде бағалай алмайды. 
Мұндай синдромы бар адам �зін-
�зі бағалаудың т�мендігінен зар-
дап шегіп, �з білімін жеткіліксіз 
деп санайды, айналадағылардың 
бәрі сауатты деп ойлайды. Айыр-
машылығы сол, біліксіз адамдарға 
қарағанда шынымен білімдар 
адамдар басқалардың сынауынан 
қашпайды және кері байланыс 
жасап, қателігін түзетіп отыруға 
қауқарлы. Себебі олар – Кон-
фуций айтпақшы, «Нағыз білім 
— �з надандығыңның деңгейін 
білу» деген қағиданы ұстана-
тындар. Бұны қазақ бір ауыз с�з-
бен «Бол ған жігіт болдым демес, 
болдым десе болғаны емес» деп 
қысқа қа йырады. 

БӘРІ АҚЫЛДЫ ЕМЕС

Түйін: 

Бүгінде «Абай деген ақын болмаған», «Кітапты кедей адамдар оқиды», 
«Мерседесті молдалар ойлап тапқан» деген ойларын ортаға салған 
жоғарыдағы дерт иелерін аз байқап жүрген жоқпыз. Бұларды «ақпараттық 
алаяқ» деп атауымызға да болады. Себебі бұл ақпараттарға имандай сенетін 
қауым тағы бар. Мұндайда С.Батлердің «Жарық дүниеде алаяқтардан 
ақымақтар к9п, 9йтпегенде алаяқтардың 9мір сүруіне ешбір себеп болмас 
еді» деген с9зі еске түседі. «<зінің ақымақтығын білген адамды данышпанға 
тең десе де болғандай. Ал 9зін данышпанға балаған ақымақ – шын мәніндегі 
ақымақ» деген ғұлама с9зі мен «Дүниеде ең оңайы – біреуге ақыл айту, ең 
қиыны – 9з-9зіңді ж9нге салып, 9зіңді-9зің түсіну» деген әл-Фарабидің 
с9зін естен шығармағанымыз абзал. Ал біз 9з ақымақтығымызды білеміз 
бе?!

АҚЫЛ АЙТҚАННЫҢАҚЫЛ АЙТҚАННЫҢ

Крюгер әсерінің тағы бір бел-
гісі – өзін қор санаулық. Бұл әдетте 
білімділер мен таланттылар арасын-
да жиі көрініс табады. Мұндай адам 
өзінің құзыреттілігін жеткілікті түрде 
бағалай алмайды. 

Наурызбек 
САРША

ӘУЕЗЕ

«Бәрі маған ақыл айтқыш. 
Сезбейді ғой олар дым, 
Өзім де елге көптен бері көсемсуді доғардым» немесе
«Жамау етіп тұрмысқа жалақымды, 
Жалбақтаумен қарсы алам қонағымды. 
Өмір жәйлі әңгіме қозғай қалсаң, 
Бір ақымақ таппайсың, бәрі – ақылды!» – деп жырлапты 
ақын Тыныштықбек өлеңінде. Иә, бүгін әлеуметтік желі 
бетін аша қалсаңыз, ақыл айтатын «ақылмандардан» 
аяқ алып жүргісіз. Бір курс сатып алып, оқып кеңес 
беретін псевдо-психологтар, физика мен космос жай-
ында уағыз айтатын молдалар, тарих жөнінде айтатын 
әлеуметтанушылар, қалай баю керектігін үйрететін 
коучтар – бүгінгі заманның «ақылмандары». Тренинг 
өткізіп ақылын ақыға сататындар да жетерлік. Дегенмен 
олардың айтқан ақылдарының рас, өтірігін бағамдап, ой 
таразысына салып, сыни ойлау жү йе мізді қосып, сараптау 
бізге артылған жүк болмақ. 



11

5 ҚАЗАН 2024 | СЕНБІ

№111 (4505)www.aikyn.kz

ҚОҒАМ

Алғашқы бір топ �леңдері 
«Қазақ стан әйелдері» журналын-
да суретімен қоса бір бетте жарық 
к�ргенде жұртшылық назар ауда-
рып, жылы қабылдаған. Мар-
фуға ның әдебиеттегі алғаш қа-
дам  дары осылай басталды. Ақын 
қазақ даласын, қазақ халқын 
сүйді, туған елін жырға қосты. 
Қайда жүрсе де кербез К�кшесін 
ұмытпады. Ол «Арқа ның кербез 
сұлу К�кшетауы» деп даңқын 
к�кке к�терген Сәкен Сейфуллин 
бастаған, одан Еркеш Ибраһим, 
Т�леген Қажыбаев қостаған 
арқалы ақындар легіне қосылып, 
туған жерінің к�р кемдігін, әсем 
табиғат к�рініс терін шебер 
тілмен суреттеді, оның ерекше 
әдемі келбетін күллі шығарма-
шылығына арқау етті. К�кше 
�ңірі де �зін жыр лаған аяулы 
қызын қадірлей білді. Бурабай 
ауданының орта лығы Щучинск 
қаласындағы Емельян Пугачев 
к�шесі заман талабына сай 
�згертіліп, оған �мірден ерте 
кеткен Марфуға Бектемірованың 
есімі берілді. Енді, міне ақынның 
туған күні �зі оқып, бітірген 9-шы 
мектеп-гимназияда Мар фуға Бек-
темір ова ға ескерткіш тақта 
орнатылды. Бұл мектеп Щучинск 
қаласын дағы ақын аты берілген 
к�ше бойында орна ласқан. 

Салтанатты жиынды Щу-
чинск қаласының әкімі Асхат 
Мұхамед жанов ашты. Ол ақын 
қызға ар налып ескерткіш тақта-
ның орна тылу маңызына тоқ-
талды.

– Марфуға Бектемірованың 
есімі республика к�лемінде 
к�рнекті ақын ретінде жақсы 
таныс. Оның жауһар жырлары 
адамдарды, оның ішінде �скелең 
ұрпақты адамгершілікке, ізгілік-
ке, мейірімділікке, патриоттық 
сезімге тәрбиелейді. Марфуға 
апайымыз осы мектепте оқыған, 
іргесіндегі интернатта тұрған. 14 
жасында оқып жүргенде «Аққуым 
менің қайдасың?» атты атақты 
�леңін жазып, к�зге түсіпті. Бар-
лық саналы �мірін халқына қыз-
мет етуге арнап, ұлт руханиятына 
�лшеусіз үлес қосқан Марфуға 

Бектемірованың аты ел жадында 
мәңгілік сақталады. 8зі оқыған 
мектеп қабырғасына ескерткіш 
тақтаның орнатылуы соның 
жарқын айғағы, – деді қала әкімі 
Асхат Нұрланұлы.

Ақынның бейнесі түсірілген 
ескерткіш тақтаны салтанатты 
жағдайда аудандық «Бурабай» 
газетінің директоры, аудандық 
ақсақалдар кеңесінің т�рағасы 
8телбай Т�леуұлы және ақын-
ның жары, Ресей Федерациясы 
психология ғылымдары Халық-
аралық академиясының құрметті 
академигі, ақын Есенгелді Сүйі-
нов  ашты.

Ауданның, қаланың бетке 
ұстар азаматтары, мұғалімдер, 
мәдениет қызметкерлері, аудан-
дық және қалалық әкімшілік 
�кіл дері қатысқан жиында аудан-
дық мәслихаттың депутаты, К�к-
шетау-1 стансасының басшысы 
Ғалымжан Ержанов, Астана 
қаласынан келген еңбек ардагері 
Дина Ақмолдина, локомотив 
депосының бастығы Қуаныш 
Нұржанов ақын шығарма-
шылығы жайлы жылы лебіздерін 
білдірді.

Салтанатты шарада оқушы-
лар Марфуға Бектемірованың 
�леңдерін оқып, «Қас-қағым» 
әнін орындады.

– Халқымыз «Жақсының аты 
�лмейді, ғалымның хаты �лмей-
ді» деп дұрыс айтқан. Марфуға 
Бектемірованың соңында жа-
лын ды жырлары мен әсем әндері 
қалды. Бұл қазақ әде биетіне, 
ұлттық руханиятымызға қосыл-
ған сүбелі үлес екені даусыз. Қол-
жазба күйінде қалған �леңдері 
мен әңгіме, повестерін жи-
настырып, мемлекеттік тапсырыс 
бойынша шығару, туындыларын 
ағылшын, француз, испан, араб 
тілдеріне аударып, әлем жұрт-
шылығына таныту, есімін ұлық-
тап, Алматы, Астана, К�кшетау, 
Қостанай к�шелері мен мектеп-
терінің біріне беру керек. Осы игі 
іске билік басындағы к�зі ашық, 
к�кірегі ояу намысшыл азамат-
тар, тілектес кісілер қол ұшын 
береді деп үміттенемін. Бүгін 
Марфуға Бектемірованың туған 
күні. Айтулы күнге орай, �зі 
түлеп ұшқан мектеп қабырғасына 
ескерткіш тақта орнатуға дәнекер 
болып, жанашырлық танытқан 
«АMANAT» партиясының бас-
шылығына, Ақмола облысын-
дағы Бурабай ауданы мен Щу-
чинск қаласының басшыларына, 
Бибігүл Қуанышқызы басқара-
тын 9-шы гимназия ұжымына 
отбасымыз, туған-туысқандар, 
достарымыз, Марфуғаның шы-
ғар машылығын құрметтейтін 
мыңдаған оқырман атынан алғыс 
айтамыз, – деді Есенгелді Сү-
йінов.

АҚЫН РУХЫНА 
ТАҒЗЫМ ЖАСАЛДЫ

Көкшетау дегенде көз алдыңда сұлу Бурабай, зерлі 
Зеренді, алыстан мұнартқан таулар, айнадай жалтыраған 
күміс көлдер, биші ақ қайыңдар мен зәулім түп-түзу 
қарағайлар елестейді. Осындай ғажайып жерде туып-
өскен Марфуға Бектемірованың ақын болуы әбден 
орынды көрінеді. Ол жастайынан қолына қалам алып, 
өлең жазды. 

К�зі қарақты оқырман біледі, 
осы жазда Атырауда қайғылы 
жағдай болды. Дәлірек айтсақ, 26 
маусым күні  кешкілік қатты жау-
ған жаңбыр мен ышқына соққан 
зәрлі жел жеті жасар бүлдіршіннің 
�мірін жалмап кетті.

Небәрі жеті жастағы Айару 
сал мағы тоннадан асатын ескерт-
кіштің астында қалып, к�з жұм-
ды. Бір әулеттің к�з қуанышы, 
бала да болса арманы к�п, айна-
ласына шуағын шашып жүретін 
кішкентай құлыншақтың �мір-
ден �ткеніне үш айдан астам уа-
қыт болды. Тұтас шаңырақты 
қара жамылдырған қайғылы 
оқиға ел арасында ұмытыла 
бастаса да, қайғы жұтқан отбасы 
үшін бұл оңай сынақ болып 
отырған жоқ. Біз ескерткіштің 
астында қалып, �мірден �ткен 
кішкентай Айарудың әкесіне 
хабарластық. Қайғыдан қан 
жұтқан әке Айарудың �ліміне 
қа тысты ашылған қылмыстық 
істің әлі күнге дейін сиыр құйым-
шақтанып жатқанына алаңдаулы. 

«Айаруымның �мірден �тке-
ніне 100 күн болды. Шынымды 
айтсам, күні кеше ғана еркелеп, 
мойныма асылып, тәтті қылық-
тарымен қуантып жүрген қызым-
ның енді жоқ екеніне әлі к�ндіге 
алмай жүрмін. Айаруымның 
�лі мі, сол қарғыс атқан күн 
туралы еске алып, ол тақырыпты 
қозғай беру �зім үшін де қиын. 
Біз сәл ес жиып, �з-�зімізге кел-
геннен кейін, ескерткішті сапа-
сыз салғандардың жазасын 
алуын талап етіп, полицияға арыз 
жаздық. Бірақ арада үш айдан 
астам уақыт �тті. Ал қылмыстық 
іс болса, әлі күнге дейін зерттелу 
үстінде. Үш айдан бері анық-
қанығы нақтыланбайтын не 
қылған іс? Менің ойым да, от-
басым ның ойы да сол, біз тергеу 
амалдары әдейі кешіктіріліп жа-
тыр деп қабылдап отырмыз. Бұ-
лай болмайды», –  дейді Айару-
дың әкесі Айдос Сабыров.

Біз Атырау облысы Полиция 
департаментіне осы іс бойынша 
түсінік беруін сұрап, хабарластық. 
Алайда Полиция департаментінің 
бізге берген жауабы қысқа болды. 

«Аталған факт бойынша Қыл-
мыс тық кодекстің 306-бап, 
3-б�лігі және 371-бап, 2-б�лігі 
бойынша қылмыстық іс жүр-
гізілуде. 8зге ақпарат тергеу құ-
пиялығына байланысты жария 
етілмейді» делінген Атырау 
облысы Полиция департа-
ментінің берген жауабында. 

Қайғылы оқиға қалай болды? 
Арада 100 күн �тсе де, қылмыстық 
тергеу баяу жүріп жатқан қай-
ғылы оқиғаның хронологиясын 
бірге еске түсіріп к�релік. 

2024 жылдың 26 маусымы 
болатын. Жұмыстан тыс уақытын 
балаларына, отбасына арнайтын 
Айдос әдеттегіше бүлдіршіндері-
мен бірге сейіл құруға шықты. 
Жаз жылулыққа, қуанышқа толы 
мезгіл ғой. «Балаларыма тари-
хымыз туралы әңгіме айтайын, 
жақсы бір рухани кеш болсын» 
деген ниетпен Айдос Атырау қа-
ласының орталығында орналас-
қан «Жеңіс» саябағына келеді. 
Ескерткіштердегі бейнелер, 
мәңгілік алау, оның  мәні, жалпы 
«Жеңіс» саябағы туралы әңгіме 
айтып, балалардың сұрағына 
жауап беріп, қаннен қаперсіз 
келе жатқан әке мен қос бала пан-
ның әңгімесін кенеттен соққан 
қатты жел бұзды. Желге араласып 
қатты жауын жауып, әп-сәтте 
аласапыран басталды да кетті. 
Жауынның астында қалған адам 
не істеуі керек? Ықтасын іздейді 
ғой. Айдос та жалма-жан бала-
ларын бауырына қысып, ең жа-
қын орналасқан ескерткіштің 
ығына тұра қойған еді. Сол 
ескерткіш к�зінің ағы мен қарасы 
болып отырған Айаруын жалмап 
кететінін білгенде, әке байғұс 
оның маңына да жоламаушы еді 
ғой. 

Алайда қатты жауын да, зәрлі 
жел де тегіннен мінез к�рсетпеген 
екен. Ескерткіш �зін ықтамақ 
болған әкені де, балаларды да 
басып қалды.

«Шыны керек, мен біткен 
же рім осы екен деп ойладым. 
Талықсып кеткен едім, қызым-
ның «әке» деп айқайлаған жан 
дауысы шықты. Есімді жиып 
қарасам, Айаруым соңғы демін 
алған екен. 8зі кетіп бара жатса 
да, мені оятып кеткендей болды. 
Қызымның жанұшыра шыр-

қырай шыққан дауысы әлі күнге 
д е й і н  қ ұ л а ғ ы м н а н  к е т е р 
емес», – дейді кемсеңдеген әкесі. 

8ң мен түстің арасындай сүт 
пісірім уақытта болған оқиғаны 
балаларға ем к�рсеткен дәрігер 
де күрсіне еске алды. «Қайғылы 
оқиға күні Атырау облыстық 
балалар ауруханасына 2015 және 
2017 жылы туған екі бүлдіршін  
түсті. 7 жасар қыз ауыр дене 
жарақатымен демде реанимация 
б�лімшесіне жатқызылды. Жағ-
дайының ауырлығына, жарақат-
тың күрделілігіне байланысты, 
�кінішке қарай бала қайтыс боп 
кетті. Баланың алған жарақаты 
оның �мір сүруіне мүмкіндік 
бермеді. Екінші бала травм -
пунк т те қаралды. Қолдың жабық 
сынығы және ауыз қуыс тілдің 
жарақатына және бет жарақатына 
байланысты, науқасқа толыққан-
ды ем к�рсетілді», – дейді Атырау 
облыстық балалар ауруханасы 
басшысының орынбасары Ержан 
Есболаев.

Қала тұрғындарын дүр сіл-
кіндірген қайғылы оқиғаға бай-
ланысты, Атырау қаласының 
әкімі Шәкір Кейкин де пікір 
білдірді. 

«Мен �зім тәжірибелі құры-
лыс шымын, сондықтан мұндай 
ауыр бюстің қалай құлағаны мен 
үшін де жұмбақ. Қайғылы оқиға 
болған жерге мен де бардым. Құ-
лаған бюстты орнынан жылжы-
туға тырыстым, ол қозғалмады. 
Сондықтан бюст желдің әсерінен 
құлап кетті деу қиын. Осы оқиға-
дан кейін «Жеңіс» саябағында 
орнатылған барлық ескерткіш 
пен бюсттер тексерілуде», –  деді  
Атырау қаласының әкімі Шәкір 
Кейкін.

Белгілі болғанындай, Жеңіс 
күні атыраулықтар тәу етіп 
келетін «Жеңіс» саябағындағы 
«Еске алу аллеясы» 2020 жылдың 
9 мамырында ашылған. Онда 
Ұлы Отан соғысының батырлары, 
«Даңқ» орденінің толық кава-
лерлеріне арналған 14 бюст 
орнатылды.

«Бюсттер ардагерлердің есім-
дері жазылған гранит тұғырларға 
орнатылған. Барлық 14 бюст 
Орал қаласында кәсіпкерлер мен 
демеушілердің қаражатына 
дайындалды. Мемлекет бір тиын 
да қаражат жұмсамады», – деп 
нақтылады Атырау қаласы әкім-
дігінің баспас�з қызметі.

Иә, бюст те, ескерткіш те 
тексеріліп, кем-кетігі түзелер. 
Тіпті, кінәлілер де жауапқа 
тартылар. Тек кішкентай жүрегі 
арманға толы, бір әулеттің к�з 
қуанышына айналған Айарудың 
енді келмейтіні �кінішті. Жеті-ақ 
жыл �мір сүріп, ата-анасына 
бақыт сыйлаған кішкентай ғана 
құлыншақтың артында мәңгілік 
періште бейнесі сақталған сурет-
тері мен видеолары ғана қалды. 
Тіпті, қуыршақтарының �зі Айа-
ру ды жоқтап, күңіреніп тұр-
ғандай...

«Ескерткіш те, аллея да ор-
нат қан жақсы-ау. Тек тиын үнем-
дейміз деп, желкілдеп �сіп келе 
жатқан жас құрақтардың �мірін 
қиюға себепкер болып қал-
майық шы...»

Бауыр еті баласынан айрыл-
ған әке мен ананың зары да, үні 
де осы қазір... Кешір бізді, Айару!

«Баламның аяғына кірген тікен менің маңдайыма 
кірсін» дейтін қазақпыз. Басқа-басқа, бірақ таразыға 
баланың тағдыры түсіп жатса, ата-ана үшін одан ауыр, 
қасіретті жүк жоқ  шығар бәлкім.

КЕШІР БІЗДІ, АЙАРУ!

Баян ЖАНҰЗАҚ, 
Атырау облысы
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Сатып алуды ұйымдастырушы: Түркістан қаласы, Б.Саттарханов даңғылы №29В 
мекенжайда орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы Халықаралық қазақ-түрік 
университеті. (Университет) Телефон: +7(7253) 36-36-36, +7(7253) 36-36-62.

Сатып алудың әдісі: Университеттің «Сатып алу және сату» Регламентінің 20-
бабы негізінде Университеттің №4 оқу ғимараты мен №6 жатақханасы ғимараттары 
аумағындағы ішкі авток;лік жолдары мен автотұраққа асфальт т;сеу бойынша 
ағымдағы ж;ндеу жұмыстарын сатып алу. 

Сатып алудың нысаны болып табылатын орындалатын жұмыстардың 
мерзімі: тараптар келісімшартқа қол қойған күннен бастап күнтізбелік 15 күн 
ішінде.

Сатып алуға қатысу шарттары: Сатып алуға қатысуға университеттің «Сатып алу 
және сату» Регламентінің 10-бабына сай баға ұсыныстарымен бірге т;мендегі 
құжаттарды ұсынуларыңызды сұраймыз:

1. Құрылыс мердігерінің қаржылық жағдайы туралы банктен алған анықтамасы;
2. Сатып алу нысаны болып табылатын жұмыстарды орындау саласындағы 

тәжірибесін растайтын құжаттары (келісімшарт, орындалған жұмыстар актісі және 
электрондық шот-фактура);

3. Құрылыс мердігерінің заң талаптарына сәйкес тиісті құзыретті органдарға 
тіркелуі туралы анықтама;

4. Құрылыс мердігерінің жұмыстардың сапа сәйкестігін тексеру мақсатында 
олардың қажетті үлгілерін, каталогтарын немесе суреттерін ;ткізуге тиіс.

5. Құрылыс мердігері ҚҚС т;леуші болса орындалатын жұмыстар бойынша 
ұсынған баға ұсынысының ішінде ҚҚС қарастыру керек.

6. Құрылыс мердігерінің уәкілетті органнан берешегі жоқ туралы анықтамасы;
7. Aтінімді қамтамасыз ету мақсатында құрылыс мердігері ұсынылған жалпы 

сомасының кем дегенде 5 % м;лшеріндегі қаражатын т;мендегі реквизиттерге 
енгізуі шарт; Тапсырыс беруші: «Қожа Ахмет Ясауи атындағы Халықаралық қазақ-
түрiк университетi» мекемесi, Түркістан облысы Түркістан қаласы, Б.Саттарханов 
даңғылы, 29В, БСН 990440008043, БСК HSBKKZKX, ЖСК KZ436010291000010707, 
«Қазақстан Халық Банкі» АҚ.

Орындалатын жұмыстардың к;лемін http://ayu.edu.kz/ сайтының хабарланды-
ру парақшасынан немесе Түркістан қаласы Б.Саттарханов даңғылы №29В мекен-
жайда орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы Халықаралық қазақ-түрік университеті, 
Ректорат ғимараты, №203 кабинеттен алуға болады.

Комиссия отырысы болатын күні және уақыты: 09.10.2024 (12:00), №201 кабинет.
Сатып алуға "тінімді "ткізу орны және уақыты:
Сатып алуға қатысуға баға ұсыныстары арнайы конвертке салынып, 

парақшалар бауланып, н;мірленген түрде м;р басылып, хабарландыру 
жарияланған уақыттан бастап  7 күнтізбелік күн ішінде Түркістан қаласы, Б.Сат-
тарханов даңғылы №29В мекенжайда орналасқан Қ.А.Ясауи атындағы 
Халықаралық қазақ-түрік университеті, Ректорат ғимараты, №203 кабинетте 
қабылданады.

ХАБАРЛАНДЫРУ

Бұған дейін әлеуметтік нысандардан 
түскен ;тінімдер бойынша (мектептер, 
балабақшалар, емханалар) жылытуға 
қосылған болатын.

Mдетте жылыту маусымы сәуір айы ның 
басына дейін созылады, бірақ нақ ты 
мерзімдер ауа райына байланысты ;згеріп 
отырады. Ал жылыту маусымына дайын-
дық жұмыстары әдетте жаз мез гілінде 
басталады. Қазандықтардың тех никалық 
жағдайы, ж;ндеу және профилактикалық 
жұмыстар жүргізіледі.

Астана қаласы коммуникациялар қыз-
метінде ;ткен онлайн баспас;з-кон-
ференцияда жылу энергиясымен қамта-
масыз ететін мекемелердің жылы ту 
мау сымына күзгі-қысқы дайындық 
жұмыстары талқыланды. Белгілі болған-
дай, биыл жылыту маусымына дайындық 
аясында «Астана-Энергия» АҚ негізгі 
жабдықтарды жаңарту және ж;ндеу 
бойынша айтарлықтай жұмыс тар атқарған.

– Күрделі ж;ндеу компанияның әр түрлі 
энергетикалық блогындағы 5 қазан дық 
агрегаты мен 2 турбоагрегатта жүр гізілді. 
Биыл энергия жабдықтары, ғи мараттар мен 
құрылыстарға ағымдағы ж;ндеу жасалды, 
олар жылыту жүйесі жұмысының қауіп-
сіздігіне ықпал етеді. Алдағы 2024-2025 
жылдардағы жылыту маусымына дайындық 
аясында «Астана-Энергия» АҚ негізгі 
жабдықтарды жаңартты.

2024-2025 жылдардағы қысқы-күзгі 
кезеңге дайындық аясында қарас тыр ылған 
мәселелердің бірі – дайындықтың бірінші 
кезеңінде 55 жылу магистралі мен тарату 
желілерін тығыздық пен беріктікке тексеру 
мен сынақ жұмыс тары болды. Сынақтан 
;ткен 55 жылу магис тралі жалпы жылу 
магистралі к;лемінің 100%-ын құрайды. 
Сондай-ақ 14 сорғы стансасында және 1 
жылу пун к т інде жылыту маусымына 
дайын дық жұмыстары ;ткізілді. Сонымен 
қатар ұзындығы 1217,95 м жылу желілері 
ішін ара ағымдағы ж;ндеуден ;тсе, ішінара 
жаңадан эксплуатацияға берілді, – дейді 
Астана қаласының Энергетика басқарма-

сының басшысы Нұрлан К;пешов.
Қаланы жылытуда жылу қазандық-

тары ның дайын және қажетті отынның, 
мазут пен к;мір қорының жеткілікті болуы 
маң ыз ды. Жалпы елорда жылына жылыту 
мау сымында қанша к;мір мен мазут жұм-
сай ты нын сұрап, Энергетика басқармасы 
Жыл умен жабдықтау б;ліміне хабарласқан 
едік. 

Жылумен жабдықтау б;лімінің бас 
маманы Жарас Болатбектің айтуынша, 
жылыту маусымына дайындық кезінде 
толықтай ж;ндеу жұмыстары жасалған. 
Жалпы ЖЭО-да  к;мір қоры 404 187 тон-
на ны, ал мазут қоры 5 250 тоннаны 
құрайды.

– Кәсіпорынның негізгі энергоблок-
тарындағы 5 қазандық және 2 турбоагрегат 

күрделі ж;ндеуден ;тті. Нақтырақ айтсақ, 
1-ЖЭО-да No3,4 және No4 жылу блок-
тары, ал ЖЭО-2-де No1,7 және No4 жылу 
блок тары ж;нделді. Сонымен қатар энер-
гети калық жабдықтарға, ғимараттар мен 
құрылыстарға, ЖЭО-1 және ЖЭО-2 ағым-
дағы ж;ндеу жұмыстары жүргізілді. Қазір 
қала дағы барлық жылыту орталығы то-
л ық тай, 100%-ға дайын.

Ал қауіпсіздік мақсатында к;мірмен, 
мазутпен және газбен жабдықтау электр-
мен жабдықтау стансаларында апаттық 
резервтік және жедел іс-шаралар талап-
тарына сәйкес қамтамасыз етіледі. Жаңа 
технологияларды енгізу жылу жүйесінің 
тұрақты жұмысын қамтамасыз ету үшін 
әр түрлі энергия к;зін тиімді пайдалануға 
мүмкіндік береді. Қазір қолда бар жылу 

қуаты сағатына 3 900 Гкал құрайды, оның 
ішінде: 1-ЖЭО – 794 Гкал/сағ, 2-ЖЭО – 
1917 Гкал/сағ, 3-ЖЭО – 468 Гкал/ сағ, ГВК 
«Юго-Восток» – 350 Гкал/ сағ, ГВК «Туран» 
325 Гкал/сағ. Аудан дық қазандық– 46,09 
Гкал/сағ, – деді маман.

Жылыту маусымында тұрғын үйлер 
мен пәтерлердегі тұрмыстық ;рттің ал дын 
алу мақсатында Т;тенше жағдайлар 
департаментінің қызметкерлері тұрғын-
дарға ;рт қауіпсіздік ережелері туралы 
ақпарат берді. Бұл ақпарат ;рттің алдын 
алу, ;рт болған жағдайда дұрыс әрекет ету 
және ;рт с;ндірушілерге қалай к; мек 
к;рсету керек екені ж;ніндегі негіз гі 
ережелер мен талаптарды қамтиды. Жыл 
сайын жылыту маусымы қарсаңын да 
тұрғын үй кешендерінің ;рт қауіпсіз дігі 
жағдайы тексеріліп, анықталған кемші-
ліктер бойынша тиісті шаралар қабыл-
данады. Кез келген адам білуге тиіс ;рт 
қауіпсіздігі мен ыс тиюден сақ танудың 
бірнеше қарапайым ережесі бар екенін 
айтады мамандар. Олар – әр б;л меге түтін 
анықтайтын қондырғы орнату және 
олардың жұмысын үнемі  тексеріп 
отыру,эвакуация жоспарын зерттеу, үйден 
немесе ғимараттан эвакуация жоспарын 
қалай пайдалану керегін білу, отпен ойнау-
дан аулақ болу, ;рт с;ндіру б;лімі не дереу 
қоңырау шалу, ;рттің таралуын бәсеңдету 
үшін есіктерді жабу, балаларға қауіпсіздік 
туралы үйрету.

Т;тенше жағдайлар департаменті 
;кілдерінің айтуынша, әрбір үйдің иесі ;з 
үйінің ;рт қауіпсіздігінің дұрыс сақ тал уы-
на жауапты. Үйіндегі пештің, газ плита-
сының, электр сымдарының және сол 
секілді күнделікті үйдегі құрылғыл ар дың 
қарапайым қолданылуын дұрыс сақтап 
пайдалануы керек.   Азаматтық қорғау 
туралы заң бойынша Т;тенше жағдайлар 
департаменті тұрғын үйлерге тексеріс 
жүрг ізбейді .  Тек   тұрғын үйлерде 
профилактикалық үгіт-насихат жұмыс-
тарын жүргізеді. Нақтырақ айтсақ, ;рт 
қауіпсіздігі туралы жадынамалар, нұс-
қаулықтар, ұсыным түбіршіктерін табыс-
тайды. Және де үй иесінің рұқ саты мен 
үйіндегі пештерін, газ балон дарын дұрыс 
қолдану жайында ақыл-кеңестерін ай-
т ады. 

Тілек ҚАБЫЛ

АСТАНА ЖЫЛЫТУ 
МАУСЫМЫНА ДАЙЫН

Қыркүйек айында-ақ Астанада жылу беру маусымы басталды.  Әдетте астана жылуға 
қазан айында қосылатын. Сыртқы ауа температурасының төмендеуін ескерген қала 
әкімдігі 2024-2025 жылғы жылыту маусымының басталуы туралы қаулы қабылдап, 
24 қыркүйектен бастап тұрғын үйлерге кезең-кезеңімен жылу берді. 

ТІРШІЛІК
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БІЗДІҢ СҰХБАТ

– Профессор Браун, әңгіме-
міз  дің әлқиссасын мұхиттың ар ғы 
жағындағы америкалық от басың-
ыздың Қазақстандағы неміс хал-
қы мен қандай байла нысы бар 
деген сауалдан баста сақ? Қазақ-
станда туыстарым бол уы мүмкін 
деген ой сізге қай дан келді?

– Менің туыстарым 1764 
жылы Саратовтың оңтүстігіндегі 
Еділ (Волга �зені) аймағына қо-
н ыс танады. Алғашында олар ды 
Екатерина ІІ шақырып, неміс 
мә де ниетін, дінін және тілін сақ-
тауға рұқсат берген. К�п жыл 
бо йы оларды салық т�леуден 
бос ат қан және балаларын патша 
әскері қатарында қызмет етуге 
мін деттемеген. Ресейде қоныс 
тепсе де, олар неміс екенін ұмыт-
пады. Арғы атам балаларын 
ал ып, 1912 жылы АҚШ-қа қоныс 
ауда ра ды, әйтсе де, туысының 
к�бі Ресейде қалып қойған. 1920 
жылдардың соңына қарай бұрын-
ғы Кеңес Одағы туыстарымызбен 
байланыс құруға рұқсат бермеді 
де, байланысымыз үзілді. Туыс-
тары мыздың жартысы ашаршы-
лық кезінде қайтыс болған, кей-
бірі атылды, аман қалғаны Сібір 
мен Қазақстанға жер аударған. 

Кеңес Одағы ыдыраған тұста 
Қазақстанда шамамен 1 милл-
и он ға жуық неміс ұлты болған. 
Кей ін деу олардың к�пшілігі Гер-
мания мен басқа да шетелдерге 
к�шіп кетті. Осы елде тұрақтап 
қалғаны аз ғана б�лігі туралы, 
ол ар дың тарихын зерттегім келді. 
2016 жылы Вайоминг универ-
сите тінен б�лінген гранттық 
қар жыландырумен Қазақстанға 
немістердің тарихын зерттеуге 
келдім. Немістер алдымен Ресей-
де тұрып, кейін Сталиннің бұй-
ры ғымен Қазақстанға жер ауда-
р ыл ған. Олардың бірі 1920 жыл  -

дар дың соңында «кулак» (бай 
шар уа) деп қудаланса, 1941 жылы 
Гитлер Ресейге басып кіргенде 
жүз мыңдағаны жер аударған. 
Қара ғанды қаласы немістер к�п 
қоныстанған �ңірдің бірі болға-
н ын білгеннен кейін алғашқы 
зерттеуімді сол қаладан бастадым. 
Қара ғандыға келгенімде Еділ 
�ңірінен қоныс аударған неміс-
тер мен с�йлестім, Кеңес Одағы 
ыдырағаннан кейін к�птеген 
неміс осында шоғырланғанын 
білдім. Содан 1920 жылдары 
немесе 1940 жылдары жер аудар-
ған туыстарымды осы �ңірден 
табармын деген үміт пайда 
болды.

– Қазақстандағы туыстары-
ң ызды анықтауға кімдер к"мектес-
ті? Іздеу жұмысы қалай басталған 
еді?

– Қазақстанға келгенде алғаш 
тапқан деректерім таң қалдырды. 
Қасымда еріп жүрген қазақстан-

дық әріптесім Асқат Еркімбай 
Еділ аймағындағы отбасымның 
ауылының атын сұрағанда Кара-
мыш �зенінің жағалауындағы 
Карамышевка ауылы екенін айт-
тым. Асхат Астананың сол түстік-
батысында да Карамышев ка де-
ген ауыл бар екенін айтты. Зерт- 
 теу нәтижесінде Кеңес Одағы 
құрылғанға дейін бұл ауылды 
осында қоныстанған немістер 
құрғаны анықталды. Бұл маған 
үлкен тосынсый  болды, себебі 
туыстарым осы ауылда тұр уы 
әбден мүмкін еді, тарихи мәлі-
м еттер іздей бастадым.

2016 жылы Қарағандыға са-
парымнан кейін осы тақырыпта 
к�п іздендім. Осы тақырыптарды 
зерттеуші ғалымдар туралы де-
рек тер жинадым. Араға бірнеше 
жыл салып, Астанадағы Еуразия 
ұлттық университетінің профес-
соры Арайлым Мұсағалиева және 
оның әріптесі Роза Мұсабе-

к овамен байланыс орнаттым. Бұл 
қазақстандық ғалымдар Қазақ-
с т а н  д а ғ ы  н е м і с т е р  т у р а л ы 
зерттейді. Оларға аталарым ның 
тегі «Брух» деп жазылғанын 
айтып, Карамышевкаға бара қал-
са, ата-бабам жайлы ақпарат 
қарастыруын �тіндім. Бір қызы-
ғы, сол уақытта Арайлым мен 
Зәуре Карамышевка туралы 
мұрағат деректерімен зерттеу 
жасап жатқан екен, маған 1920 
жылғы халық санағы мәліметтерін 
жіберді. Бұл құжаттан жиырмаға 
жуық туысымның есімін таптым. 
Сонымен қоса, бұл ауылда 1920 
жылдары тек неміс ұлты тұрғаны 
белгілі болды. Таң қалдым. Себебі 
мұндай құнды деректерді таба-
мын, тіпті сол ауылға баруға бо-
ла ды деп үміттенбеген едім.

– Ал Карамышевка ауылына 
қалай бардыңыз? Отбасы тарихын 
тануға тың деректер таба алдыңыз 
ба?

– 2024 жылдың қыркүйек 
ай ын да Қазақстанға келуді жос-
пар ладым. Сапардың негізгі 
мақсаты – Вайоминг университе-
ті мен ҚазҰУ арасындағы байла-
ныс ты дамыту болды. Біз алғаш 
ҚазҰУ-мен келісімшарт жасаған 
2012 жылдан бастап тығыз жұмыс 
істеп келеміз. Карамышевкаға 
сапарым отбасымның тарихы 
үшін маңызды боларын күтпеген 
едім. Бұл сапарды жоспарлап 
жат қанда әріптес ғалымдар Арай-
л ым Мұсағалиева мен Роза Мұса-
бекова бізге қосылуға ниет біл-
дірді, Қазақстанда тұрған неміс 
ұлтының тарихына қатысты құн-
ды ақпараттар берді. Арғы ата-
бабама дәм-тұз бұйыртқан қазақ 
еліне келгеніме, отбасылық тар и-
х ымыздағы аңызды ақиқатқа ай-
нал дыруға себепші болған Ка-
рам ышевка ауылына жол түс-
кеніне және мен үшін маңызы 
зор болған сапарда жанымнан 
жақсы адамдардың табылғанына 
шексіз ризамын.

Қазір Қарамышевка ауылы-
ның атауы Шұбарағаш деп �згер-
тілген және мұнда немістер қал-
ма ған. К�пшілігі Кеңес Одағы 
ыды ра ғаннан кейін Германияға 
к�шіп кеткен. Бұл сапарда зират-
қа барып, к�п туысымның бейітін 
таптым. Зираттағы белгі лерде 
олардың суреті, аты-ж�ні, олар-
дың туған және �лген жылы к�р-
сет ілген. Туыстарымның зират 
басында тұрып, қазіргі отбасым 
олардан хабарсыз екенін ойладым 
және арғы ата-бабамның жатқан 
жеріне келгеніме шексіз қуан-
дым. Жиырмадан астам туысым-
ның бейітін таптым, ең к�несі 
1940 жылдардан басталады. 
Dкінішке қарай, ескі зираттағы 
бейіттердің к�пшілігінде белгідегі 
жазулар �шіп қалған. К�п туы-
сым сол жерде жерленгеніне 
сен ім дімін. Бір қызығы, зират 
басы нан сыртқа шыққанда біздің 
кім екенімізді білмекке ауыл 
тұрғыны жақындады. Ол кісі ұзақ 
жылдар бойы осы ауылда қызмет 
еткен зейнеткер екен. Оның 
айтуынша, бұл ауылда Брухтар 
отбасы ерек ше танымал болған.

– Профессор Браун, бұл са-
пары ңыз ғылыми зерттеуіңізге 
к"мек тесе ала ма? Болашақ жос-
пары ңыз қандай? 

– Бұл сапар – менің ғылыми 
зерттеуімнің басы да, соңы да 
емес. Отбасылық тарихымды те-
р ең ірек зерттеуге арналған жаңа 
мүмкіндік деп ойлаймын. Қазір 
Ресейлік немістердің Амери ка-
лық тарихи қоғамының мүшесі-
мін және болашақта осы қоғам-
дас тық �кілдерімен кездесіп, 
Қазақстанға сапарым туралы 
тәжірибеммен б�лісемін. Бір айта 
кетер лігі, осы қоғамдастыққа 
мүше неміс ұлтының кейбір �кіл-
дерінің �з ата-бабалары Қазақ-
стан да тұруы мүмкін деген бол-
жамы болғанымен, нақты де рек-
 тері жоқ. Олар үшін менің Кара-
мы шев каға сапарым туралы ақ-
парат пайдалы боларына сенімді-
мін және олар менімен кездесуді 
асыға күтуде. Бұл сапарым �зім-
нің тек отбасылық тарихымды 
ан ық тау қажет деген жеке мүдде-
лік қызығушылымнан да асып 
түскен сияқты. Себебі Америка-
дағы ғалымдар Қазақстандағы 
немістер туралы білетін болады 
және Қазақстан  АҚШ-пен �зара 
тығыз қарым-қатынас орнатыл-
ған ел ретінде таныла түсері 
с�зсіз. 

Осы сапар барысында түй-
гені м, отбасымның тарихын 
бұрынғыдан да тереңірек түсіне-
тін болдым және Қазақстанмен 
байланысымның салмағы бұрын-
ғыдан да артқанын сезіндім. Қа-
зақ  станға келген алғашқы сап-
арымнан 12 жыл �ткенде мұн дай 
нәтижеге қол жеткіземін деп 
күтпеген едім. Dзім және отбасым 
атынан осы сапарымның сәтті 
болуына атсалысқан барлық қа-
зақ  стандық достарыма, ғалым-
дарға, «Хабар» арнасының түсір-
ілім тобына айтар алғысым шек-
сіз. Менің Қазақстанға сапарым 
әлі де жалғасады деп сенемін!

– *ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
Қарлыға МЫСАЕВА

Америкалық профессор Майкл Браун  
Қа зақстанға алғаш рет 2012 жылы Вайоминг 
универси теті мен әл-Фараби атындағы Қазақ ұлттық 
университеті арасында өзара ынтымақтастық 
келісімшарт жасау үшін келген. Ол уақытта ғалым 
бұл сапарының қазақ жерінен өз туыстарын табуға 
жасалған алғашқы қадамы екенін білмеген еді. Про-
фессор Майкл Браун Вайоминг университетінің 
Журналистика және коммуникация мектебінде ұзақ 
жылдар бойы еңбек етіп, зейнетке шыққан. Қазір 
Ресейден қоныс аударған немістердің Америкалық 
тарихи қоғамының директорлар кеңесінің мүшесі 
және олардың ғылыми журналының редакторы. 
Профессор Браун ресейлік немістердің Қазақстанға 
да қоныс аударғанын алғаш білген сәттен бас-
тап олардың өмірін зерттей бастайды, соның ба-
рысында ата-бабасының Қазақстанда да өмір 
сүргенін  анықтаған. Биыл қыркүйек айында ғалым 
Астананың солтүстік-батысындағы Карамышевкаға 
арнайы барып, ата-бабасына зиярат етіп қайтты. 
Профессорға сапарлас болып, оның бұл зерттеуі 
мен ізденісі жайлы сұхбаттасқан едік.

Майкл БРАУН, профессор:

ШҰБАРАҒАШТАН ТАПТЫМ
ТАМЫРЫМДЫ
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АЙМАҚ

Жамбыл облысы әкімдігі Ауыл шаруашылығы 
басқармасы берген ақпаратқа сүйенсек, 2024-
2025 жылғы мал қыстатуға 523,4 мың бас мүйізді 
ірі қара, 3,8 млн бас ұсақ мал (қой-ешкі), 184,9 
мың бас жылқы және 7,7 мың бас түйе түседі деп 
күтілуде екен. Осыған орай қыстауға түсетін мал 
санына қарай 3,2 млн тонна пішен, 99 мың тонна 
пішендеме, 88 мың тонна сүрлем, 467,7 мың 
тонна сабан және 353 мың тонна құнарлы жем 
дайындау жоспарланған.

Бүгінде 303 мың гектар шабындық шабылып, 
қажетті 3,2 млн тонна пішен, 99 мың тонна 
пішен деме және 468,8 мың тонна сабан жиналған. 
Одан б#лек, 152,8 мың тонна дәнді дақылдар мал 
азығына әзірленіп отыр. Ал сүрлем жинау 
жұмыстары әлі жалғасуда. Жоспар 88 мың тонна 
болса, қазір 63,2 мың тонна сүрлем дайын. 
Қалғаны бірер жетіде жиналып бітпек. 

Осы тұста айта кетерлігі, 2023 жылдан қалған 
136,4 мың тонна пішен, 34,4 мың тонна сабан 
және 5 мың тонна жем қоры да сақтаулы тұр. 

Сондай-ақ 2024-2025 жылғы қысқа түсетін 
әрбір шартты малға 19 центнерден азық дайын-
далған. Былтыр бұл к#рсеткіш 12 центнерді құ-
раған болса, қазір шабылған ш#птің негізгі б#лігі 
қыстау орындарына тасылуда. 

Бұдан б#лек, мал азығы қорын жинақтау 
бастамасына сәйкес, облыс бойынша қосымша 
1,2 мың тонна пішен дайындау жоспарланса, 
бүгінге нақты 1,7 мың тонна пішен жинақталып 
отыр.

– Негізі, «қыс жайлы болар» деп жайбасар-
лыққа салып алатынымыз бар. Содан қыс қаһа-
ры на мінгенде мал азығы жетпей шаруалар шы-
рылдап жатады. Міне, осы мәселенің алдын алу 
үшін мал азығы қорын жинақтау бастамасын 
к#тердік. Яғни, екі-үш ауылдың ортасына мал 
азығының қорын жинаймыз. Ал ол азық «Ауыл 
аманаты» жобасы бойынша құрылған коопера-
тивтердің техникасымен әзірленетін болады. 
Егер қыс қатты болып жатса, жергілікті әкімдік 
қораларында 5-10 тұяғы бар тұрғындарға пішенді 
тегін таратып береді. Тегін мал азығы әр тұр-
ғынның мал санына байланысты болмақ. Бұл #з 
кезегінде қыста жем-ш#п бағасының #спеуін 
қам тамасыз етеді. Қожалықтарға болса, екі жыл-
дық мал азығының қорын жинау туралы тапсырма 
бердік. Ол үшін оларға жеңілдетілген жанар-
жағармай беріледі. Осылайша, шаруаның да, 
тұрғындардың да мал азығының қорын қалыптас-
тырып, баға тұрақтығын сақтап қаламыз. Бұл 
жаңа жүйе болғандықтан әзірге пилоттық түрде 
#туде. Алайда #з жемісін беретіндігіне бек сенім-
дімін, – дейді облыс әкімінің орынбасары 
?білхайыр Тамабек. 

Иә, бұл шынында ұтымды шешім екен. Егер 
шаруаларда мал азығының екі жылдық қоры 
болса, ал тұрғындарға жемш#п тегін таратылып 

жатса, онда алыпсатарлардың тірлігі тоқтайтыны 
с#зсіз. Ол кезде баға да бұлқынбайтыны анық. 

?білхайыр Ғалымұлының айтуынша, қазір 
аудандарда арнайы жұмыс тобы құрылып, жем-
ш#п қорына зерделеу жұмыстарын жүргізіп жа-
тыр екен. Сондай-ақ олар шалғайдағы мал қыс-
тауларын да тексеруде.

– Бүгінде аудандарда барлығы 5 862 мал қыс-
тату орындары бар. Оның 1020-сы – шалғайдағы 
жайылымдар. Яғни, құмды аймақта орналасқан. 
Қазір осы құмдағы малшыларға арналған 5 564 
тұрғын үй, 2 184 қашар және 936 баз ж#ндеуден 
#ткізіліп, қыс мезгіліне дайындалуда. Сондай-ақ 
олардың жемш#п қоры да зерделенуде. Жасы-
ратыны жоқ, сұраныс болмаса, баға #спейтіні 
анық. Сондықтан біз қожалықтар мен қолында 
5-10 тұяқ малы бар тұрғындарды толықтай мал 
азығымен қамтуға күш салып жатырмыз.

 Қазір облыс аумағында 1 түк пішеннің бағасы 
500-650 теңге аралығында болса, 1 келі құнарлы 
жем құны 60-68 теңге к#лемінде сатылуда. Біз осы 
бағаны қыс айында да тұрақты ұстап қалуды 
жоспарлап отырмыз, – дейді облыс әкімінің 
орынбасары ?білхайыр Тамабек. 

Иә, қыс қатты болса шалғайдағы шаруалар 
шырылдап қалатыны белгілі. Сондықтан жер-
гілікті билік #кілдерінің олардың қыстауларын 
ж#ндеуден #ткізіп, мал азығына да қол ұшын 
созып жатқаны қуанарлық жайт. Оған қоса, 
тұрғындар да тегін жемш#п алатын болса бұл нұр 
үстіне нұр. 

– Шындығы керек, мұндай нәрсе бұған дейін 
болмаған еді. Бұрын #з қотырымызды #зіміз 
қаситынбыз. Қыс қатты болып жатса, мал азығы 
таусылып, қымбат бағаға ұрынып жататын 
кездеріміз де к#п болды. Қазір билік #кілдері 
қажетті техникамен қамтамасыз етіп, оған қоса 
жанар-жағармайын беріп мал азығын мол қылып 
жинап алуға мүмкіндік тууда. Қыста #зіміз 
қыстауда болсақ, ауылдағы үйде бес-он тұяқ 
қалып жататын. Биыл ол малға да алаңдамайтын 
болдым. Cйткені егер дайындаған жемш#біміз 
жетпей жататын болса, әкімдіктен тегін мал 
азығын алуға болады. Шаруа адамға неге керек? 
Дәл осындай қолдаулар қажет. Осы жаңа жүйені 
ойлап тапқан адамдарға алғысым шексіз, – дейді 
Мойынқұм ауданының тұрғыны Ерлан Құдабаев.

Бүгінде #зге #ңірлерде мал азығын дайындауға 
мемлекет тарапынан субсидия қаралатыны 
белгілі. Алайда Жамбыл облысында ондай 
жеңілдіктер қарастырылмаған. Себебі жемш#пті 
әзірлеуге жергілікті билік #кілдері тікелей 
к#мектесуде. Бұдан артық шаруаға не керек? 
Қыстаудағы малыңа екі жылдық қор жинауға 
әкімдік тікелей демеп жатса, ал қорадағы т#рт 
түлігіңе тегін жем-ш#п берсе, уайымсыз мал 
басын к#бейтуден басқа тірлік жоқ. Бұл с#з жоқ, 
бас бармақпен бағалайтын бастама. Тек, қорға 
жиналған мал азығы талан-таражға түсіп, 
тістегеннің аузында, ұстағанның қолында кетпесе 
болғаны. 

ҚЫС ШАНАҢДЫ 
ЖАЗ САЙЛА

Қыс қыр астында. Мұндай кезеңде шаруалар мал азығына қамданатыны 
белгілі. Ал биыл өңірде қыстауға қанша мал түсіп отыр? Олардың жем-шөбі 
қажетті мөлшерде дайындалған ба? Шаруалар әзірлеген мал азығына 
субсидия төлене ме? Әлде басқаша жеңілдіктер бар ма? Қыс қаһары қос 
бүйірден қысқанда баға бұлқынып кетпей ме? Санаға салмақ салған сан 
сауалға жауап іздеп көрсек.

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы

 Басқа аймақтарды айтпағанда, 
облыс орталығы Талдықорған қала-
сы ның т#ңірегінде де ежелгі қорым-
дар мен обалар, петроглифтер таң-
ба ланған тұтас шатқалдар мен 
жоталар, тау қойнаулары баршы-
лық. Бір #кініштісі, бақылаудың 
болмауынан, дер кезінде мемлекет 
қорғауына алынбағандықтан, тона-
лып, тозғаны, жартастары құрылыс 
материалдары үшін пайда ланыл-
ғандары да жетіп артылады. Осыдан 
бірнеше жыл бұрын экологтар мен 
тарихшылар, археологтар шулап 
жүріп Кербұлақ ауданындағы Ар-
қа рлы тауларындағы петрголифтер-
ді тас-талқан етіп, тақта тастарды 
құ рылыс материалдарына айнал-
дырып жатқандарды әрең тоқтатқан 
еді. Кейінгі жылдары осындай 
сорақы жағдай Талдықорған 
маңын  дағы Қызылтас жоталарын-
дағы петроглифтер таңбаланған 
жартастарға және сол аймақта 
орналасқан табиғаттың тамаша 
тартуы «Тасбақа» пішініндегі алып 
тасқа қатысты да қайталанды. 
Облыс тағы алпауыт кәсіп орын-
дардың бірі осы аймақты меншігіне 
қаратып алып, құрылыс материал-
дарын #ндіру мақсатында ойран-
топырын шығара бастаған. Эко-
белсенділер мен еріктілер, тарихқа 
жаны ашитындар БАҚ жұмыл-
дырып, Астана мен Алматыда бас-
пас#з мәслихаттарын ұйымдас-
т ы р ы п ,  о б л ы с  п е н  қ а л а н ы ң 
атқа ру шы билігіне жүгініп жүріп 
бұл бассыздықты сәл саябарсытқан 
болатын. Оған біздің газет те #зіндік 
үлесін қосқан. Ақырында тарихи 
орын кері қайтарылып, мемлекеттің 
қорғауына алынғаны белгілі болды. 
Бұл туралы осыдан біраз бұрын 
облыс басшысы айтып, қорғауға 
алынған алқапта тазалық акциясын 
#ткізіп, к#галдандырып, жасыл 
желек отырғызу жайлы бастама 
к#терген. 

Осы орайда күні кеше Жетісу 
облысында «Таза Қазақстан» 
республикалық акциясы аясында 
ауқымды әрі аса маңызды шара 
ұйымдастырылды.  Нақтырақ 
айтқанда, Талдықорған қаласында 
«Қызылтас – Тасбақа» экологиялық 
акциясы #ткізілді. Шарапатты 
шараға облыс әкімінің орынбасары 
Диас Есдәулетов, қала басшысы 
Ернат Бәзіл және қоғам белсенділері 
мен жастар, экоеріктілер, «Жасыл 
ел» еңбек жасақтары белсене 
қатысты. Тарихқа жаны ашитын, 
экологияға жүрегі ауыратын жұрт-
шылық #кілдері де қызу атсалысты. 
Экоакция #ткізілген аумақта 
Қызыл тастағы сирек кездесетін пе-
тро глифтердің жергілікті маңыз-
дағы қорғалатын тарихи-мәдени 
нысандар тізіміне енгізілгені жайлы 
тақтайша орнатылды. 

Қызылтастағы петроглифтерге 
қатысты түсінбестіктер басталған-
нан бері осы дау-дамайлы істің 
бас-қасында жүріп, тарихи орын-
ның талқандалуына қарсылықтарды 
ұйымдастыруға белсене қатысқан 
экобелсенді Динара Бакирова 
жергілікті жерде шешімін табуы 

тым күрделеніп кеткен мәселеге дер 
кезінде назар аударған Мемлекет 
басшысына, облыс жетекшісіне ха-
лықтың алғысын жеткізді. Жоғары-
да жазғанымыздай, осыдан біраз 
бұрын облыс әкімі Бейбіт Исабаев 
қоғамдастықтар мен экологтардың 
және тиісті құзырлы ұйымдардың 
бірлескен жұмыстары нәтижесінде 
«Тасбақа» тас пен сол маңдағы жар-
тастарға таңбаланға петроглифтерді 
сақтап қалу мақсатында нақты 
шаралардың жүзеге асқанын және 
соның арқасында кенішті игеру 
заңды негізде тоқтатылғанын, бұл 
мәселеге түебегейлі нүкте қойыл-
ғанын мәлімдеген еді. 

Экоакцияға қатысқан «Қазақ-
стан студенттері альянсы» Жетісу 
облыстық филиалының т#рағасы, 
экоерікті Ескендір Аманқостың 
айтуынша, бүкіл еліміз бойынша 
#ткізіліп жатқан тазалық акция-
сының маңызы аса зор. Ортақ 
игілік ті істен үлкен де, кіші де шет 
қалмай, бір кісідей атсалысуда. 
Мұндай шарапатты шаралар #сіп 
келе жатқан жас ұрпақтың туған 
елдің тарихына деген қызығу шылы-
ғын оятып, табиғатты аялауға тәр-
биелейді. Адамдардың экологиялық 
сауатын арттырып, қоршаған ортаға 

қатысты жауапкершілігін барынша 
күшейтеді. 

Талдықорғанда #ткен акциядан 
текеліліктер де шет қалмады. Кен-
шілер қаласында Қазақстан Жазу-
шылар одағының мүшесі, қаламы 
қарымды журналист, ақын Торғын 
Тұрлыбекованың қатысуымен 
«Жан мен тән тазалығы – рухани 
тазалықтың #зегі» тақырыбында 
«д#ңгелек үстел» ұйымдастырылды. 
Жергілікті ақынмен жүздесуге 
экоеріктілер мен жастар жиналып, 
табиғат пен тарихқа қатысты пікір 
ал масып, қоршаған ортада тазалық-
тың сақталуы аса маңызды екенін 
талқылады. Осы орайдағы ұсыныс-
тарын ортаға салды. 

Жалпы, Жетісу облысында 
«Таза Қазақстан» республикалық 
акциясы аясында #ңір аумақтарын 
тазарту, жасылдандыру шаралары 
жалғасуда. Қазірі кезге дейін жалпы 
жұрттың қолдауына ие болған эко-
логиялық акцияларға облыстың 200 
мыңнан астам тұрғыны қатысқан. 
Күні бүгінге дейін сол адамдардың 
к#мегімен, 161 техника пайда ланы-
ла отырып, 7 793 тонна қоқыс шы-
ғарылып, 30 726 тал егілген. 

«ТАСБАҚА ТАСТЫҢ» 
ТАҒДЫРЫ ШЕШІЛДІ 

Жетісу өңірінде өткеннен сыр шертетін, жер мен елдің 
өткенін бүгінге күнге аман жеткізген құнды жәдігерлер 
тұнып тұрған тарихи орындар жетерлік. Солардың ішінде 
ежелгі жазулар мен суреттер қашалған, таңбалар ойылып, 
таңбаланған қасиетті әрі қастерлі орындар да көптеп 
кездеседі.

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы



15www.aikyn.kz

Әсет 
ҚАЛИ КҮРЕСТІҢ КҮНІ

5 ҚАЗАН 2024 | СЕНБІ

№111 (4505)

Күрес – ұлттық рухты 
көтеретін, патриотизм мен 
бірлікті насихаттайтын 
спорт түрі. Алайда бүгінде 
балуандарымыз бірқатар 
мәселемен бетпе-бет келіп 
отыр. Күрестің дамуына 
қандай өзгерістер қажет 
екенін, шетелден келген 
легионерлерді шақырудың 
тиімділігін білмек болып 
мамандардан жауап алуға 
тырысқан едік.

Жалпы, біздің тл спортымыз ретінде 
саналып кеткен күрес халқымыз үшін қа-
шанда биік тұратыны сзсіз. Жыл сайынғы 
жарыстарда, олимпиада тңірегінде жас-
тарымыз, тәжірибелі күресшілеріміз з 
бақ  тарын сынауда. Алайда соңғы олим-
пиададағы нәтижені ескерсек, күрестің халі 
елімізде мүшкіл екенін креміз. Оған 
бірнеше себеп бар. Күрестің бастапқы 
мәселесі ретінде құрамадағы жігіттердің 
так тикалық дайындықтарының әлсіз еке-
нін айтуға болады. %р жарыс бапкер үшін 
де, спортшы ретінде де те маңызды. Сон-
дықтан әр қарсыластың күрес деңгейін 
анықтап, оны жіті зерт теуден ткізу керек. 
Содан кейін барып арнайы соған қарсы 
тактикалық дайындық жасалуға тиіс. Қай 
жерде шалу, қолды тұсап ұстау деген се кіл-
 ді тапсырмалардың арқасында спорт шы-
ларымыздың тактикалық рісі кеңейе ді. 
Екінші мәселе – физикалық тұрғыда жі гіт-
теріміздің нашар екеніне кзім жетті. 
%лем дік аренадағы дода болғандықтан 
спорт шыларымыз бар күшін жұмсауға тиіс. 
Физикалық күш ерік-жігер арқылы келеді. 
Осы ерік-жігерімізді әлі де қатайту ке рек 
деп ойлаймын. Тағы да айта кететін жайт, 
жі гіттеріміздің психологиялық жағ дайы 

тмен. Егер спортшыларымыз пси холо-
гиялық түрде мығым болса, кез келген 
қар  сыласын жеңіліп бара жатып та жеңіп 
кетуге қауқары жететін еді. Енді олим  пиа-
дадан кеткен қателіктерімізді талдап, әб ден 
зерттеу керек. %р ұтымды пі кірді тың   дай 
отыра нақты бір шешім шығару керек. 

Легионердің де легионері бар. %р күрес 
салмағы бойынша спортшыларымыз 
олим   пиадада топ жарғаны былай тұрсын, 
жолдаманың зін ала алмайтын жағдайға 
жетсе, онда бізге згеріс қажет. 1з ойым 
әр салмаққа тым болмаса бір легионер 
спортшыны қосып, күресшілермізбен з 
тәжірибесін бліссе жақсы болар еді. Ке -
зінде бірге спарринг жасаған Ильмади 
Джаб  раилов, Игорь Климов сынды даңқты 
спортшылардың арқасында мен үлкен 
тәжірибе алдым. Сол сияқты енді сіп келе 
жатқан жастардың күреске деген дағды-
ларын сіруді кздесек, кейбір легио  нер-
лердің болғаны дұрыс деп ойлаймын.

Ақжүрек ТАҢАТАРОВ,
Лондон Олимпиадасының қола жүлдегері:

ЛЕГИОНЕР БАПКЕРЛЕР КЕРЕК

Қазақ күресінің негізгі мәселелерінің 
бірі дисциплина, яғни тәртіп дер едім. 
Ко мандада тәртіп болуы керек. Тәртіп 
ар қылы спортшы дайындық процесіне 
және жа рыстарға дұрыс кзқараспен қа-
рап, жат  тығулар мен тактикаларды қа таң 
түрде орындайды. Сонымен қатар ол 
жара қат  тардан сақтануға, қарсыластың 

әрекет теріне жылдам жауап беруге және 
ұзақ  мерзімді табыстарға жетуге ықпал 
ете ді. Одан кейін жаттықтырушы құрам-
ды ауыс     тыру керек деп ойлаймын. Неге 
де сеңіз? Бірінші себеп – нәтиженің бол-
мауы. Спорт     шылар күткендей нер кр-
сетпеуі мүмкін, бұл басшылықты бас қа 
тәсілмен жаңа жаттықтырушылар іздеуге 
мәжбүр етеді. %р түрлі жарыс тардағы 
жан жал, дау   лар да згерістерге елеулі 
себеп бола   тыны сзсіз. Жаңа мақ саттар 
мен стра  тегиялар жаңа кз қа расты талап 
ететін   діктен де бапкер лердің ауысқанын 
құп кремін.

Менің ойымша, енді келген легио  нер-
лер қазақтың балаларын сындырады. Кп 
жерлерде легионерлерді әкелу тиімді, 
олар дың тәжірибелері біздің спортшы -
ларымыз үшін үлгі болмақ деп жатады. 
Менің оларға жауабым неліктен легионер 
бапкерлерді алдырмаймыз. Легионер 
спорт шы тек бір-ақ адам ол кез келген 
уақытта спортты тастап кете алады. Одан 
блек ол залдағы 30 баламен емес, тек зі-
нің салмағындағы ғана 2-3 адаммен күре-
седі. Нәтижесінде, жаңағы 2-3 бала ғана 

ЖАРҚЫРАСЫН ДЕСЕК...

ДОДА

Ислам БАЙРАМУКОВ,
Сидней Олимпиадасының күміс жүлдегері:

ТАКТИКАЛЫҚ ДАЙЫНДЫҚ !ЛСІЗ

Сиднейде өткен кәсіпқой 
бокс кешінде қазақстандық 
бокс шы Жәнібек Әлімханұлы 
(16-0, 11 КО) жаңазеландиялық 
Андрей Михай ловичті 9-раунд-
та нокаутпен жеңді.

ЖӘНІБЕК ЖАРАДЫ

Жекпе-жек 12 раундқа жоспарланған 
еді. Бірақ Жәнібек кездесудің басынан 
бастап қарқынды үдете түсті. Сйтіп, қар-
 сыласын 2-раундта нокдаунға түсірсе, 
9-раунд та техникалық нокаутқа жіберді.

Осылайша, Жәнібек %лімханұлы кә-
сіпқой мансабындағы 16-жеңісіне қол 
жет кізіп, IBF және WBO белбеулерін 
сәтті қорғады. Ал Андрей Михайлович 
кәсіпқой рингтегі алғашқы жеңілісіне 
ұшырады.

UEFA Конференция лигасының жалпы кезеңін -
дегі алғашқы ойынында елордалық клуб Сербияның 
«Бачка Тополаны» командасымен кездесті.

АСТАНАЛЫҚ КЛУБ 
ЖЕҢІСКЕ ЖЕТТІ

Екі команда да алғашқы минуттан жылдам гол соғу мүмкіндігін 
іздеді. Ойынның 15-минутында елордалық клубтан Кипрас 
Кажуколовас қарсыластар қақпасынан саңылау тауып кетті. Бұдан 
кейін сербиялық футболшылар таразы басын теңестіруге ұмтылды. 
Соған қарамастан, бірінші кезеңде таблодағы есеп згеріссіз қалды. 

Екінші кезеңде де қонақтар басымдықты арттыра түсті. Десе 
де, олар з мүмкіндігін сәтті пайдалана алмады. Осылайша, «Аста-
на» қарсыласынан 1:0 есебімен басым түсіп, аталған турнирдегі 
алғашқы жеңісіне қол жеткізді.

 Енді елордалық ұжым 24 қазан күні сырт алаңда Уэльстің «Нью-
Сейнтс» командасымен ойнайды. Одан кейін 7 қарашада – 
«Пафос», 28 қарашада – «Витория», 12 желтоқсанда – «Челси», 
19 желтоқсанда АПОЭЛ клубтарымен кездеседі.

Шығыс Қазақстан облысында шахматтан 
«Oske men Open-2024» халықаралық турнирі бас-
талды.

ШАХМАТТАН ХАЛЫҚАРАЛЫҚ 
ТУРНИР БАСТАЛДЫ

Дүбірлі додаға 15 елден 200-ге жуық спортшы қатысып 
жатыр. Олар 9 күн бойы зара сынға түсіп, швейцар жүйесі 
бойынша зара мықтыны анықтайды. Жүлде қоры – 50 мың 
АҚШ доллары. Сонымен қатар бұл жарыс Қазақстан кубогінің 
екінші кезеңі бо лып саналады. 

Алғашқысы мамыр айында Ақтбеде тсе, үшіншісі қазанда 
Павлодарда ұйымдастырылады. Ал финал жеңімпаздарының 
тізімі қарашада Астанада белгілі болады. 

Жалпы, халықаралық деңгейдегі осындай сайыс 1скеменде 
бірінші рет тіп жатыр. Еліміздің Шахмат федерациясы кіл-
дерінің айтуынша, бұл осы спорт түрін еліміз бойынша танытуға 
мүмкіндік береді. 1ңірде шахмат ойынын мектептерге енгізіп, 
шахмат үйін ашу жоспарланып отыр.

спорттық дәрежеде седі. Ал бапкердің 
жағдайы блек. Ол тек 30 баланы ғана 
емес, 300 баланы қолынан ткізіп, үлкен 
жетістіктерге әкеле алады. Сондықтан ле-
гионер спортшыны емес, легионер бап-
керді әкелуді дұрыс деп санаймын. 

Аслан ҚАЖЕНОВ,
 спорт журналисі:

САЛА ҮЗДІКТЕРІ ФЕДЕРАЦИЯ 
ҚҰРАМЫНДА ЖОҚ

Отандық күресімізде, кінішке қарай, 
динамика түсіп бара жатқаны рас. Париж 
олимпиадасындағы Демеудің бір жетіс-
тігімен оны толтыра да алмаймыз. Оның 
зінде Демеудің бас бапкері олимпиадаға 
бармай қалды. Оны осында отырып Қазақ-
стан федерациясы шеттетіп жіберді. Жал -
пы, осы Париж олимпиадасына дайын     -
дықтың зіне еркін күреске 698 мил лион, 
ал грек-рим күресіне 701 мил   лион теңге 
блінген. Ол ақшаның қай да кеткенін еш-
  кім білмейді. Жауапты фе дерация есеп 
бермей отыр. Десе де, бұл – бюджеттің 
ақ   шасы, халықтың ақшасы болғандықтан, 
халық әр теңгенің есебін білуі керек. Тағы 
бір қынжы латы нымыз, Ақжүрек Таңа таров, 
Мәулен Ма мыров, Ислам Байра му ков, 
Екатерина Ларионова сынды басқа да осы 
саланың үздіктері федерация құра  мында 
жоқ. Олар отандық балуандардың дайын -
дығына қатыса алмай, ақыл-кеңес терін 
айта алмайды. Осы жағдайда спорт жан-
күйер лері, әсіресе күрес жан күйер лерінің 
іші ашиды.

Тәуелсіздік жылдардан бастап легио-
нерлерді ең кп тартқан бағыт осы күрес 
болып есептеледі. Сол кезде келген балуан-
   дар зінің тарихи отанына оралды. Жетіс -
тікке жеткендер ақшасын алып, сыйақы  -
мызды қалтасына басып тайып тұрды. 
Осы   ған қарамастан әлі де шетелден спорт-
шы әкелуді тоқтатпай жатыр. Нәти жесінде, 
байрақты бәсекелерден еш нәти  же бермей-
  тіндігіне кзіміз жетті. Тіпті, Мемлекет бас-
 шысының зі бұл жағ дайды үлкен сынға 
алған болатын. Шеттен легио  нер тарту 
мәсе лесін жіті қарау ж нінде тапсырма 
берді. Бірақ сонда да Қазақстан күрес феде-
ра циясы оны да пыс қырмай тұр деп айтуға 
болады. Алда жаңа реформалар, жаңа 
згерістерді күтеміз.
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Қазақ киноиндустрия-
сында рөлі ар қылы 
«балалық кезеңнің нос-
тальгиясы» ретінде 
көптің жадында ерекше 
сақталатын таланттар бо-
лады. Соның бірі – Мерей 
Мақажан. Жастайынан сан 
түрлі кинотуындыларда 
басты рөлдерімен көзге 
түсіп, өнер әлемінде бағы 
жанған ару көрерменнің 
көзайымына айналып үл-
герді. Таяуда Мереймен 
жүздесіп, сұхбаттасудың 
сәті түсті.

– Мерей, кино әлеміне алғаш қадам бас-
қаныңызға он үш жылдан асық уақыт �тіпті. 
Отандық киноиндустрияда бала кезінен бастап 
бағы мен бабы қатар шапқан талантты актри-
салардың бірі �зіңізсіз. !ңгімемізді ең алдымен 
шығармашылық тынысыңыздан бастасақ.

– Биыл жаз айларында екі телехикаяға 
түстім. Қазір екі телехикаяның да түсірілімі �з 
мәресіне жетті. Туындыны осы жылы күз, қыс 
айларында «Алматы» және «Астана» телеар-
наларынан эфирге беру жоспарланған. Ал алда 
келе жатқан �зге де жобалар әзірге құпия 
болып қалсын.

– Кешегі бала Мерей мен бүгінде бір емес, 
бірнеше фильм мен телехикаяда бой к�рсеткен 
танымал актрисаның арасында нендей айыр-
машылық бар? 

– Иә, расында, бала Мерей мен қазіргі Ме-
 рейдің арасында айырмашылық к�п деп айтар 
едім. Кино әлеміне енді ғана қадам бас қан 
Мерей әлі к�пті к�рмеген, айнала  сындағы 
адамдарды толық танып, білмейтін, �зінің кіш-
    кентай әлемінде жүрген жан еді. Қазір ара   дан 
он үш жыл уақыт �тіпті. Осы уақыт ара     лығында 
�мірде де, �нер жолында да жаңа адамдарды 
кезіктірдім, жаңа тәжірибе жина дым. Есейген 
сайын осынау �згерістің барлы ғы ішкі жан 
дүниеме әсер етті. Сон дықтан бү     гін гі Мерейдің 
ішкі әлемі �згерген болар, бәлкім. 

– Таяуда «Хабар» арнасынан ұсынылған 
«Қара жәшік» телехикаясында басты р�лдердің 
бірін сомдағаныңыздан хабардармыз. Аталған 
телехикаяның кастингінен қалай �ттіңіз? Ре-
жис сер басты р�лді сомдайтын актрисаның 
бо йынан қандай қасиеттерді талап етті?

– Жаз айларында «Қара жәшік» телехи-
кая  сының режиссері 2сет Жұмақанмен «Ар-
ман қала» телехикаясының түсірілім алаңында 
бірге жұмыс істедік. Ол бұл телехикаяның 
кас     тингінде режиссер қызметін атқарды. Тү-
сір і лім уақытында режиссер мені кезекті 
жоба  сының кейіпкері ретінде к�ргісі келген 
екен. «Арман қала» телехикаясын түсіру бары-
сында ол маған мектеп оқушыларына қатысты 
телехикая түсіргелі отырғанын және басты 
р�лде мені к�ргісі келетінін айтып ұсыныс 
білдірді. «Қара жәшік» телехикаясы бүгінгінің 
�зекті мәселесін қозғайды. «Арман қала» негі-

зінен комедия жанрына құрылса, керісінше, 
«Қара жәшік» ауыр тақырыпты арқау еткен. 
Телехикаядағы кейіпкерлердің р�лі де �згеше. 
Сонымен, жазда түсірілім аяқталған соң «Қара 
жәшіктің» кастингінде бағымды сынап к�ру 
үшін видео түсіруге к�штім. 2рине, бұл еш 
қиындықсыз �тетін кастинг болған жоқ. Мұн-
да менен �зге қаншама қыз болды. Кастинг 
аяқталғаннан кейін продюсер мен режиссер 
егер телехикая мазмұны маған ұнаса, сондай-
ақ тақырыптың �зектілігі қызықтырса, онда 
телехикаяның түсірілім алаңында күтетінін 
айтты. Расында, «Қара жәшіктің» к�терген 
тақырыбы маған ұнады. Себебі мұндай күрделі 
туындыларды Қазақстанда бұрын-соңды к�р-
ген емеспін. Қазір кезінде к�птің шуын ту -
ғызған «Синий кит» сынды балалардың сана-
сын улайтын ойындар пайда болып жатыр. 
Сондықтан бұл қоғамдық маңызы зор әрі ба-
ла  лар мен жас�спірімдер үшін �те қажет тақы-
рып деп ойлаймын. Мен телехикаяда р�лімді 
сомдауға ойланбастан келісімімді бердім. 
Бірақ алғашында анам мен әкем түсірілімге 
қатысуыма қарсы болды. Себебі телехикая 
қыркүйек айында түсірілді. Ал ата-анам маған 
мекептегі сабақтан қалмауымды, тапсыр -
маларды жіберіп алмауымды жиі ескертетін.

– Жас�спірімнің бойындағы ауыр психо-
логиялық «травмалардың» алдын алу, мектеп 
қа      бырғасындағы оқушылардың тәрбиесі, қо ғам -
дағы буллинг мәселелерін алға тартқан драма 
жанрын дағы туындыдан �зіңіз қандай ой түй -
ді ңіз? Бұл тақырып қоғамда қаншалықты �зекті?

– Телехикаядан түйгенім, қандай жағ дай 
болмасын ата-ана мен бала ара сындағы қа-

жағдай басқаша болар ма еді?.. 2рине, анасы 
мен қызының ара сында махаббат болды. 
Бірақ баланың ата-анасына деген сенімі 
бол ған жоқ. Сон дық тан ата-ана баланың 
санасында қа  лып тасып қал  ған «олар мені 
түсінбейді» деген түсініктен арылуға әсер 
етуі тиіс. От    басы инсти ту тын дағы тәрбиенің 
маңызы �те зор. Отан от басынан басталады. 
Жанұяда барлығы тыныш болса, баланың 
ай наласымен қарым-қатынасы да қалыпты 
болмақ. Де генмен мәселенің барлы ғын 
отбасындағы тәрбиеге ысырып қоюға бол-
майды, одан б�лек күн делікті араласатын 
ортаның қысымы да адамға әсер етпей қой-
майды. 

– Телехикая қазіргі қоғамның ащы шын -
дығын кейіпкерлердің �мірі арқылы к�рерменге 
жеткізген туынды. Түсірілім барысында �з 
�міріңізде болған жағдайларға ұқсас оқиғалар 
кездесті ме?

– Жеке �зім буллинг оқиғаларына ұшы-
рап к�рмедім. Алайда қыздардың ара сындағы 
буллинг жағдайы таныс құр бымның басынан 
�тті. 7мірімде мұндай жағдаймен бетпе-бет 
келмеген соң түсірілім барысында қыздармен 
т�белесетін сахнаның алдында құрбымнан 
кеңес сұрайтынмын. Сол сахнада р�лімді 
сом  дау барысында неліктен қыздар мәселені 
ше шу үшін жұдырық сілтеуге дейін барады 
деген сұрақ пайда болатын. Мәселенің байы-
 бына бармай жұды рық тасудың не қажеті бар, 
неге с�збен шешпеске?..

– !рбір актердің тәжірибесінде бұрын-
соңды сомдап к�рмеген р�лге дайындық бары-
сында �зіндік тактикасы болатыны рас. Кейбірі 

түсірілім басталар алдында р�лге ену үшін уа-
қыт ша үнсіздік алса, бірі достарымен жиі кезде-
сіп, уақытын к�ңілді �ткізгенді құп к�реді. Ал 
сіздің р�лге дайындық процесіндегі ритуа лыңыз 
қандай?

– Егер мен сомдайтын кезекті кейіпкер 
бұ рын-соңды ойнап к�рмеген р�лдердің бірі 
болса, кейіпкерді біршама уақыт зерттеймін. 
Мәселен, метрода жүрген уақытта кейіп-
керіме ұқсас адамды жолықтыруым мүмкін. 
Тіпті, академияда оқып жүрген кездері ай-
наламдағы адамдарды жан-жақты бақы-

лаймын. 2ртүрлі типаждағы адамдардың 
әрқайсысынан р�ліме қажет қырларын 
алғым келеді. Кейде болмы  сы, мінез-
құлқы р�ліме ұқсас жандарды бай қа сам, 
оларды жақсы түсіну үшін барынша тіл 
та  бысуға тырысамын. Себебі бұл алдағы 
түсі рілімде р�лімді ойда ғыдай сомдап 
шығуға әсер етеді. Кейіпкердің жан 
дүниесіне кіру үшін, сол жанға ұқсас 
адамды �зім іздеймін. 

–Санжар мен Қайсар – балалық шағы-
  мыздың ностальгиясы. Тіпті, бұл теле хи-
каяны к�рмеген бала кемде-кем. Осы ретте 
к�птің қы    зығушылығын тудыратын сауал-
дың бірі «Санжар мен Қайсарда» ой наған 
балалар қазір қайда? Бүгінге дейін бір-бі-
ріңізбен жиі к�рісіп тұрасыздар ма?

– Иә, телехикаяда ойнаған бала лар-
дың к�бімен әлі күнге дейін бай ла нысты 
үзген емес піз. Санжардың р�лін сомдаған 
Абылай Жұмабай қазір 7нер акаде мия-
сында білім алады. Кей күндері к�рісіп 
тұрамыз. Сәлеміміз түзу. Қайсарды сом-

даған Нұрдәулет Есбол ғанов Астана қаласында 
тұрады. Телехикая аяқталғалы бері мен 
онымен әлі күнге дейін к�ріспедім. Де генмен 
бір-бірімізбен онлайн байланысып, әңгі-
мелесеміз. Бір қызығы, егі зім Аиданың р�лін 
сомдаған Еркежан Байжан мен жақында 
арамызда туыстық қарым-қаты нас орнады. 
Еркежан Америкадағы оқуынан елге оралды. 
Қазір кино саласында режиссер, продюсер 
қызметін атқарып келеді. Санжар мен Қай-
сар дың анасының р�лін алып шыққан Баян 
ханыммен кинода, театрда к�рісіп қал сақ, 
�ткен күндерді еске алып отырамыз. Теле      хи-
кая дағы әріптестерім жаныма жақын жандар 
болған соң қауышқан сәтте балалық шақтың 
естен кетпес естеліктеріне беріліп кететінім 
рас... 

– Ал қазіргі отандық киноиндустрия, медиа 
саласында аудиторияға үздіксіз ұсынылып 
отыр  ған балалар контентіне к�ңіліңіз тола ма?

– 7кінішке қарай, қазіргі қазақстандық 
киноиндустрияда балалар контентінің дең-
гейі әлсіреп бара жатқандай к�рінеді. 2рине, 
жыл �ткен сайын елімізде балаларға арнал-
ған мульт  фильмдер саны ұлғайып, отандық 
ар наларда жиі жарық к�ріп келеді. Бірақ 
теле хикаялар тұрғысынан қарасақ, баяу қар-
қын мен �сіп келеміз. 2лі есімде, 13-14 жа-
сым да бізге балаларға, жас�с пірмдерге ар-
нал ған теле  хикаялар жетпейтін. Балалық 
шағымда Nickelodeon, Disney сынды ар-
налар дың ұсын  ған �німін к�ріп �стім. 7з 
елімізде балаларға арналған мұндай теле-
хикаялар жоқтың қасы еді. Шынымды айт-
сам, бұл к�ңілімді қалды рады. Қазір оқыр-
мандардың к�бі жақсы түсі нетін болар, 
мек тептегі оқушы �міріне қа  тыс ты тақырып 
әрқашан �зекті. Сондықтан бала лар мен 
жас�спірімдерге арнап түсі рілетін телехи-
каяларда мектеп қабырға сын дағы оқи ғалар 
к�бірек қозғалса екен деймін. 

Сұхбаттасқан
Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

NICKELODEON 

Мерей МАҚАЖАН,Мерей МАҚАЖАН,
актриса:актриса:

рым-қатынастың жақсы болуы маңызды. 
Ата-ана мен бала бір-біріне ашық болғаны 
ж�н. 7кініштісі, кейбір ата-аналар үйдегі 
ба лаларының мәселелеріне к�з жұ мып қа-
рай ды немесе балалар ата-анасының �мі рін-
де қандай жағдай болып жатқанынан бей-
хабар. Телехикая арқылы кез келген ата-ана 
баланың мәселесіне түсіністікпен қарауы 
қажет екенін ұғын дым. Мәселен, телехикая-
 дағы Айым мектептегі буллингті, �міріндегі 
жағ дайларды анасына дер кезінде айтса, ал 
анасы қызын түсініп, қол дау та нытқанда 
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